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وزیر اقتصاد خبر داد:

جریمه ۲۶ هزار میلیارد 
تومانی بانک های متخلف

تخصیص ۲۵۰ میلیون دلار 
برای واردات خودروهای نو

تثبیت شاخص های 
کلان اقتصادی 
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kasbokarnews 

سرمقاله

ریشه بروز تورم 
در ایران

تورم نتیجه رشد پایه پولی 
و نقدینگی است. دولت باید 
نســبت به حل این مشکل 
اقدامات لازم را انجام دهد. 
افزایش سهم پول از نقدینگی واقعی می تواند به 
رشــد تورم دامن بزند. دولت باید برای اصلاحات 
ســاختاری اقدام کند. به عبارت دیگر مهار پایدار 
تورم نیازمند اصلاحات ساختاری است. تورم میل به 
ماندگاری دارد و همین مساله موجب می شود در 
یک فرایند تدریجی امکان کاهش نرخ تورم وجود 
داشته باشد، صرف اینکه نرخ رشد نقدینگی را در 
سطح مورد نظر و به عنوان مثال 25 تا 30 درصد 

مهار کنیم، باز به...

  کامران ندری، اقتصاددان
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امسال ۲۰ درصد 
خدمات دستگاه های 

دولتی باید هوشمند شود

معاون علمی رئیس جمهور اعلام کرد:

خیزش سرمایه گذاری در دانش بنیان ها
صفحه4

صفحه۲

افزایش پرداخت وام های بانکی
بانک مرکزی خبر داد:

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: به زودی در 
وزارت جهاد کشاورزی شاهد اتفاقی خوب در حوزه 
هوشمندسازی ارائه خدمات هستیم تا مردم بیش 
از گذشته طعم شیرین استفاده از فناوری را متوجه 
شوند. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
پنجمین جلسه کمیته نظارتی اجرای بند ج تبصره 
۷ قانون بودجه ســال ۱۴02 که به هوشمندسازی 
خدمات دولــت و راه اندازی پنجــره ملی خدمات 
دولت هوشمند اختصاص دارد با حضور عیسی زارع 
پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ محمدعلی 
نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی؛ میثم لطیفی، معاون 
رئیس جمهوری و رئیس سازمان اداری و استخدامی 
و معاونان رئیس سازمان برنامه وبودجه برگزار شد. 
در این جلســه وضعیت انجام الزامات قانون برنامه 
ششم توسعه، قانون بودجه سال ۱۴02 و مصوبات 
شــورای اجرایی فناوری اطلاعات در حــوزه ارائه 
خدمات هوشمند وزارت جهاد کشاورزی، سازمان ها 
و شرکت های تابعه بر بستر پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند مورد بررســی قرار گرفت. در ابتدای این 
جلسه گزارش نظارتی حوزه کلان هوشمندسازی 
دستگاه های دولتی ارائه شد که بر اساس آن میزان 
کاربران ثبت نام کــرده و دریافت کننده خدمات از 
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند، 2۸ میلیون 
نفر اعلام شــد. در ادامه نیز وضعیت ارائه خدمات 
برخط وزارت جهاد کشاورزی از طریق پنجره واحد 
خدمات دولت هوشمند در حضور معاونان وزیر جهاد 
کشاورزی و رؤسای سازمان های دامپزشکی؛ شیلات 
ایران؛ منابع طبیعی و آبخیزداری؛ امور اراضی کشور؛ 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی؛ امور عشایر؛ 
حفظ نباتات کشور و تعاون روستایی و نیز دلایل عدم 
ارائه خدمات هوشمند برخی سازمان ها و شرکت های 

تابعه مورد بررسی قرار گرفت...

اجتماعی

مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی، داروسازان و 
داروخانه داران را شریک خدمت تأمین اجتماعی نامید 
و گفت: پیش بینی و برنامه ریزی ها نشان از آن دارد 
که شرایط پایداری منابع سازمان تأمین اجتماعی در 
حال بهبود است. پرداخت مطالبات طرف های قرارداد 
ازجمله داروخانه ها اولویت سازمان تأمین اجتماعی 
است و با بهبود شــرایط منابع ورودی، وضعیت ما از 
جهت اجرای تعهدات قراردادی بهتر از شرایط موجود 
خواهد شــد. به گزارش ایسنا، میرهاشم موسوی در 
دیدار با اعضای هیئت مدیره انجمن داروسازان ایران 
افزود: ما در سازمان تأمین اجتماعی و شما در صنف 
دارویی، با هم افزایی و با رویکرد خدمت رسانی به دنبال 
رفع مشکلات و انجام کار مردم هســتیم. اگر امروز 
مردم با همه اقتضائات، با مشکلات کمتری خدمات 
را دریافت می کنند و روزبه روز وضعیت خدمت رسانی 
بهتر می شود؛ نشان از آن دارد که همه نقش راهبردی 
خودشان را مخصوصاً در حوزه سلامت به درستی و به 

نحو احسن اجرا می کنند.
موســوی افزود: جای خوشحالی اســت که انجمن 
داروسازان ایران به عنوان یک انجمن تخصصی، تحلیل 
درست و ارزشمندی نسبت به طرح دارویار دارد و از 
آن به عنوان طرحی که توانســته از مشکلات بزرگ 
پیشــگیری کند یاد می کند. به رغم همه مشکلات 
موجود، این زبان مشــترک خدمت رسانی ما در این 

عرصه است و فهم مشــترکی نسبت به طرح دارویار 
داریم. تأمین اجتماعی وارد طرح دارویار شد چون نظام 
حکمرانی سلامت این اصلاحات را ضروری می دانست 
و نمی شد آن را معطل گذاشــت. این قضیه در مورد 
نسخه الکترونیک هم اتفاق افتاد و الان بستر مناسبی 

برای توسعه خدمات ایجاد شده است.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی افزود: در طرح 
دارویار، سیاست های حوزه سلامت و تکلیف قانونی 
این بود که از طریق و از محل بیمه ها، منابع مالی در 
این طرح ساری و جاری شود. این که بیمه ها در این 
طرح چه مقدار به تعهداتشان عمل کرده اند، بر اساس 
اسناد مشخص است. تأمین اجتماعی همیشه در طرح 
دارویار از دو جهت جلوتر بوده است، یکی این که در 
اسناد پرداختی برای طرف های قرارداد، پرداختی های 
ما در سهم سازمان تأمین اجتماعی از هزینه داروی 
بیمه شــدگان، از پرداخت های طرح دارویار جلوتر 
بوده و دوم این که ما در صنعت دارو نزدیک به ۱۱ هزار 
میلیارد تومان مطالبه داریم. البته ما در این بخش هیچ 

دغدغه ای جز ایفای تعهداتمان نداریم.
در این مراســم، همچنین دکتر شــهرام کلانتری 
خاندانی، رئیس هیئت مدیره انجمن داروسازان ایران 
با اشاره به قدمت زیاد همکاری سازمان تأمین اجتماعی 
و جامعه داروسازی کشور، به لزوم بازنگری در برخی 

بندهای قرارداد همکاری این دو نهاد اشاره کرد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه افتتاحیه هفته 
کتاب در جمع خبرنگاران گفت: با موافقت وزیر صمت 
توانستیم تعداد خودروهای سیار را به دوبرابر برسانیم و 
تلاش داریم تا دو سال آینده این تعداد را از 50 دستگاه 

به 500 دستگاه برسانیم.
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در حاشیه مراسم آغاز هفته کتاب در مدرسه دخترانه 
فرهنگ در جمع خبرنگاران گفت:  ما خوشحال هستیم 
که امسال با ابتکار دوستان خوبمان توانستیم هفته 
کتاب را در قالب زنگ کتاب و کتابخوانی در مدرسه 
شروع کنیم. به هرحال جامعه دانش آموزی ما با بیش 
از ۱6 میلیون دانش آموزی که امروز در کشور مشغول 
تحصیل هستند، بزرگترین سرمایه فرهنگی جامعه ما 
هستند و اگر ما جامعه هدف خودمان را در گسترش 
کتاب و کتاب خوانی اولویت بندی کنیم، اولویت اول 
بچه ها هستند، هرچقدر بچه ها با کتاب خواندن خو 
بگیرند، حتما فردا پدران و مادران و مسئولان خوبی 

در کشور خواهند شد.
وی ادامه داد:  هرچقــدر از کتاب و کتابخوانی فاصله 
داشته باشــند، اثرات نامطلوب خودش را در آینده 
کشور به جا خواهد گذاشت، به همین دلیل امسال 

بنابراین اســت که به مدارس برویم ابتدای ســال 
همکاران مــا در کانون پرورش فکری ســه میلیون 
کتاب را به کتابخانه های مدارس فرســتادند. الان با 
عزیزانمان صحبت کردیم کــه حتی در کلاس های 
 درســی نیز مــا کتاب هــای مــورد نیــاز بچه ها 

را قرار دهیم.
وزیر ارشاد افزود: در نمایشگاه کتاب امسال آقای رئیس 
جمهور این تاکید را داشتند که ما کتاب خانه ها را صرفا 
در مکان های خاصی در شهر قرار ندهیم که برای عده 
مخاطب حرفه ای در دسترس باشد ، بلکه باید بتوانیم 
کتابخانه ها را گسترش دهیم. در این راستا من از وزیر 
صمت تشکر می کنم که موافقت کردند ما تعدادی 
خودرو به عنوان کتابخانه سیار هم داشته باشیم. این 
کتابخانه های سیار در آغاز 25 خوردو بود که اکنون این 
آما رار دوبرابر کرده ایم و با این کاری که دولت انجام 
می دهد، تلاش می کنیم، ظرف دو سال آینده برای 
مناطق محروم و روستاها بتوانیم تا 500 کتابخانه سیار 
را که شامل کامیون و مینی بوس و سایر خودروهایی 
است که امکان تجهیز آن هست، فراهم کنیم و به همه 
مناطق عشایری و روستایی آن عدالت فرهنگی که 

گفتیم از طریق کتابخانه سیار پیش ببریم.

رییس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: تعطیلی مدارس و دانشگاه ها و 
ایجاد محدودیت های زمانی و مکانی در شرایط اضطرار 
آلودگی هوا، صرفا یک اقدام عاجل و اضطراری با هدف 
کاهش مواجهه شهروندان با خطرات بهداشتی آلودگی 
هوا و پیشگیری از تشــدید آلودگی هوا است نه یک 
اقدام اساسی برای حل مسئله آلودگی هوا. داریوش 
گل علیزاده درباره تداوم آلودگی هوا در بســیاری از 
کلانشهرهای کشور طی چند روز اخیر اظهارکرد: هر 
ساله در آستانه ورود به نیمه دوم سال که با پدیده قابل 
انتظار وارونگی دمایی و مسئله آلودگی هوا مواجه می 
شویم،  طی بخشنامه ای ادارات کل محیط زیست ملزم 
می شوند تا ضمن مرور تکالیف دستگاه های اجرایی در 
قانون هوای پاک و تقویت هماهنگی ها و برنامه ریزی، 
با کنترل منابع انتشار آلاینده های هوا درجهت کاهش 
آلودگی هوا تلاش کنند. وی ادامه داد: متاسفانه طی 
چند روز اخیر شاهد بودیم که با توجه به ایجاد وارونگی 
دمایی و بروز آلودگی هوا در بیشتر کلانشهرهای کشور، 
کارگروه های شــرایط اضطرار آلودگی هوای استان 
استان تشکیل و به استناد دستورالعمل ابلاغی، برخی 
از محدودیت ها از جمله تعطیلی مدارس و دانشگاه ها در 
کلانشهرهای اصفهان، تهران و اهواز در دستور کار قرار 
داد. تداوم این شرایط خسارت های غیرقابل جبرانی به 
سلامت شهروندان و اقتصاد کشور وارد می کند و این 

موضوع بسیار نگران کننده است.  رییس مرکز ملی هوا 
و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست افزود: برای 
برون رفت از وضعیت موجــود، ضرورت دارد تا ضمن 
اتخاذ تدابیر لازم، نسبت به انجام راهکارهای عاجل 
و اضطراری اقدام کرد و این سازمان در جهت کاهش 
آسیب پذیری شهروندان در مواجهه با آلودگی هوا و 
پیشگیری از ورود به شرایط بحران آلودگی هوا، طی 
ابلاغیه ای به کلیه ادارات کل حفاظت محیط زیست 
استان و دستگاه های اجرایی ذی ربط متذکر شد تا با 
هماهنگی و هم افزایی ظرفیت های موجود در سطح 
هر استان، پایش و نظارت بیشتری در جهت کنترل 
منابع انتشار آلاینده ها اعمال کنند. گل علیزاده ضمن 
تشکر از اقدامات و پیگیری های وزارت کشور اظهارکرد: 
وزارت کشور نیز به عنوان نهاد هماهنگ کننده، مراتب 
را به کلیه استانداران و شهرداری های کلانشهرها ابلاغ 
کرده و پیگیری های لازم را به عمل آورده اســت. در 
همین جهت کلیه دستگاه های اجرایی ملی ذی ربط، 
مسئول پیگیری و نظارت بر اجرای امور از طریق ادارات 
استانی خود هستند. ادارات کل حفاظت محیط زیست 
استان نیز مکلف شده اند ضمن انجام تکالیف اجرایی 
و نظارتی خود، به عنــوان دبیرخانه کارگروه کاهش 
آلودگی هوای اســتان، اجرای مصوبات را پیگیری و 
گزارش عملکرد سازمان های مکلف را به صورت هفتگی 

تهیه و به سازمان ارسال کنند.

رئیس جمهور با تاکید بر تمرکز تعیین و اجرای 
سیاســت های ارزی کشــور در بانک مرکزی، 
دخالت و تصمیم گیری ســایر بخش های کشور 
در سیاســت های ارزی را خلاف مصالح عمومی 

دانست.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی در جلسه فوق العاده هیئت دولت 
که به منظور بررسی کلیات لایحه بودجه ۱۴03 
کل کشور تشکیل شده بود، با اشاره به برگزاری 
جلســه اضطراری مشترک ســازمان همکاری 
اســلامی و اتحادیه عرب با موضوع فلسطین در 
ریاض، بر ادامه تلاش ها بــرای قطع بمباران ها 
و احقاق حقوق فلســطین، رفع محاصره و آغاز 

امدادرسانی به فلسطینیان غزه تاکید کرد.
رئیس جمهور با اشــاره به دیپلماســی فعال و 
رایزنی های فشــرده بــرای مقابله بــا جنایات 
صهیونیست ها  از نخستین روزهای آغاز جنایات 
علیه مردم مظلوم غزه، موضع صریح و روشــن 
جمهوری اســلامی ایران را با الهــام از رویکرد 

رهبر معظم انقلاب اسلامی نســبت به مسئله 
فلسطین، تشــریح کرد. رئیس جمهور در بخش 
دیگری از این جلسه با تاکید بر تمرکز تعیین و 
اجرای سیاست های ارزی کشور در بانک مرکزی، 
دخالت و تصمیم گیری ســایر بخش های کشور 
در سیاست های ارزی را  خلاف مصالح عمومی 

دانست.
رئیســی همچنین با تاکید بر ضــرورت مقابله 
بــا مافیــای واردات بی رویــه، وزارتخانه های 
جهادکشاورزی، صمت، تعاون و بهداشت را مکلف 
کرد با اتخاذ تدابیر، پیش بینی ها و مراقبت های 
لازم، مانع ایجاد اخلال در روند تولید کشــور از 
سوی مافیای واردات بی رویه شوند. ضرورت اتخاذ 
اقدامات لازم برای پیگیری مقابله با آسیب های 
اجتماعی از طریــق فراهم کــردن زمینه های 
تقویت نهاد خانواده از جمله تلاش بیشتر برای 
رفع مشکلات حوزه مسکن، اشتغال و تسهیلات 
ازدواج از جمله محورهای سخنان رئیس جمهور 

در جلسه امروز هیات دولت بود.

بازار محتوای جهانی رسانه ای مســکو که از تاریخ 
۱۷ تا ۱۹ آبان در روســیه برگزار شد، فرصتی برای 
عرضه آثار صدا و ســیما فراهــم آورد. در این بازار، 
نشســتی با حضور فعالان عرصه صنعت رسانه ای 
روسیه و دیگر کشورهای شرکت کننده برگزار شد 
که در آن محمدعلی غلامرضایی، مدیرکل تأمین و 
رسانه بین الملل سیما ضمن معرفی توانمندی ها و 
ظرفیت های سازمان صداوسیما، از علاقمندی برای 
تعامل هرچه بیشتر با بازارهایی همچون بازار روسیه 

خبر داد.
غلامرضایی در این نشســت، با اشــاره به سیاست 
سلطه جویی غرب و پیگیری سیاست های ظالمانه 
تحریم علیه ایــران، روســیه و دیگر کشــورهای 
آزادی خواه، تصریح کرد: جدیدترین سیاست ظالمانه 
که با حمایت غرب اجرایی می شود، کشتار کودکان و 
غیرنظامیان در غزه به دست رژیم صهیونیستی است. 
وی همکاری رسانه ای میان ایران و روسیه را فرصتی 
برای رســاندن حقایق به گوش جهانیان توصیف و 
تصریح کرد: باید تلاش کنیم ارتباط میان مردم دو 

کشور را از طریق رسانه تقویت کنیم.
مدیرکل تأمین و رسانه بین الملل سیما با بیان اینکه 
مردم دو کشور شــناخت دقیقی از یکدیگر ندارند، 
تاکید کرد: رسانه ها می توانند به ایجاد شناخت عمیق 
ملت های دو کشور از یکدیگر، به ویژه در حوزه تاریخی 

و فرهنگی کمک به سزایی داشته باشند.
غلامرضایی از امکان تولید مشــترک به عنوان یکی 

از ظرفیت ها برای همکاری رسانه های دو کشور یاد 
و تصریح کرد: صداوســیما برنامه های مختلفی در 
حوزه های سریال، مســتند و پویانمایی تولید کرده 
است که می تواند برای مخاطبان روسی نیز جذاب 
باشد. از این رو حضور در این بازار را فرصت مغتنمی 
برای ارتباط هر چه بیشتر با فعالان رسانه ای روسیه در 
جهت ایجاد تعامل با هدف کمک به تعمیق شناخت و 

روابط بین ملت های دو کشور تلقی می کنیم.
در این جلسه، نمایندگان شــبکه های تلویزیونی، 
سکوهای دیجیتال، توزیع کنندگان آثار رسانه ای و 
تهیه کنندگان و همچنین خبرنگاران حضور داشتند. 
بازار محتوای مســکو دریچه ای برای دسترسی به 
بازار رسانه ای روسیه، قفقاز و همه کشورهای روس 
زبان محسوب می شود و بنا به اعلام برگزار کنندگان 
این بازار، بیش از ۱000 مسئول ارشد اجرایی حوزه 
تجارت رســانه ای از بیش از ۴0 کشور در آن حضور 
یافتند. مســئولان برگزاری این بازار با اســتقبال از 
حضور اداره کل تأمین و رسانه بین الملل سیما در بازار 
محتوای مسکو از این حضور به »پیشروی همکاری 
ایران و روسیه به سطحی جدید« یاد کرده و در پایگاه 
اطلاع رســانی این بازار تصریح کرده بودند: ایران و 
روسیه در حال کار مشترک برای همکاری درازمدت 
در حوزه تجارت تلویزیون و فیلم سازی هستند. این 
همکاری شامل پخش محتوای تلویزیونی ایران در 
شبکه های تلویزیونی و سکوهای دیجیتال و همچنین 

فرصت های تولید مشترک است.

متن بیانات رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار 
دســت اندرکاران برگزاری کنگره بین المللی علامه 
طباطبایی که در تاریخ چهارشــنبه ۱۷ آبان ۱۴02 
برگزار شده بود، صبح امروز در محل برگزاری همایش 
در قم منتشر شد. حضرت آیت الله خامنه ای در این 
دیدار، مرحوم علامه را پدیده ای کم نظیر در حوزه های 
علمیه در قرن های اخیر خواندنــد و گفتند: یکی از 
کارهای مهم آیت الله سید محمد حسین طباطبایی 
در بحبوحه تهاجم اندیشه های وارداتی و بیگانه، جهاد 
فکری و تشکیل یک پایگاه فکری مستحکم و با آرایش 

تهاجمی بود، کاری که امروز به آن نیاز داریم.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به ویژگی های برجسته 
و ممتاز مرحوم علامــه طباطبایی همچون »علم«، 
»پارسایی و پرهیزگاری«، »مَلکَات اخلاقی«، »ذوق 
هنری و شعر و ادبیات« و »صفا و رفاقت و وفاداری«، 
افزودند: در بعُد علمی ایشــان جنبه های مختلفی 
وجود دارد که یکی از آنهــا تنوع علمی کم نظیر آن 

مرحوم است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به تسلط علامه 
طباطبایــی در علومی همچون »فقــه«، »صول«، 
»هیئت و ریاضیات«، »تفسیر«، »علوم قرآنی«، »شعر 
و ادبیات« و »انَساب« خاطرنشان کردند: در کنار این 
تنوع علمی عجیب، عمق علمی و فکری ایشان در علوم 
مختلف نیز بسیار قابل توجه است به گونه ای که یک 
اصولی صاحب مبنا و یک فیلسوف نوآور و یک مفسر 

شگفتی ساز بود.
انتشــار اکثر آثار علمی علامه طباطبایی در دوران 
حیات و شــاگرد پروری ایشــان از دیگر جنبه های 

علمی مرحوم علامه طباطبایی بود که رهبر انقلاب 
به آنها اشاره کردند و افزودند: تربیت شاگردان عالمِ 
و اندیشــمند و تاثیرگذار همچون شهید مطهری 
و شــهید بهشــتی و مرحوم مصباح یزدی در هیچ 
عالمِ دیگری تا به این حد دیده نشــده است و اکثر 
 شاگردان مرحوم علامه نیز جزو نقش آفرینان انقلاب

 اسلامی بودند.
ضرت آیت الله خامنه ای دو ویژگی برجســته علامه 
طباطبایی را مورد اشــاره قرار دادند و افزودند: یکی 
از ایــن ویژگی ها، جهاد علمی کم نظیر و تشــکیل 
یک پایگاه فکری مســتحکم با رویکرد تهاجمی، در 
بحبوحه تهاجم اندیشه های وارداتی و بیگانه و شبهه 
افکنی ها بود که دو اثر »اصول فلسفه و روش رئالیسم« 
 و »تفســیر المیزان« نمونه هایی از این جهاد علمی 

هستند.
ایشان تفسیر المیزان را دریایی از معارف اجتماعی و 
سیاسیِ روز در کنار مبانی فکری و حِکَمی و جنبه های 
خاص تفسیری برشمردند و گفتند: امروز نیز ما نیازمند 
پایگاه فکری تهاجمی هستیم که پاسخگوی نیازهای 
روز و شبهات باشد و این کار را باید از مرحوم علامه 

طباطبایی یاد بگیریم.
رهبر انقلاب اسلامی، عمل به معارف اخلاقی و سلوکی 
و بسنده نکردن به ارائه صِرف مطالب اخلاقی را دومین 
ویژگی برجسته علامه دانستند و خاطرنشان کردند: 
مرحوم علامه طباطبایی با آن همه وجوه علمی، هیچ 
هویتی برای خود قائل نبود و در برخوردهای رفاقتی 
و عمومی یک انسان نرم خو، صاحب حِلم و متواضع و 

گرم و گیرا و دلچسب و خوش بیان بود.

تزریق ۸۰۰۰ میلیارد ریال به کارخانه های داروسازی

صدا و سیما در کانون توجهات بازار رسانه ای مسکو

تعطیلی مکرر علاج آلودگی هوا نیست

مرجع تعیین و اجرای سیاست های ارزی بانک مرکزی است

پایگاه فکری مستحکم با آرایش تهاجمی، نیاز امروز
سياسیفرهنگی 

تعداد کتابخانه های سیار به ۵۰۰ دستگاه می رسد



اقتصاد2
ایران

افزایش ۲۳ درصدی پرداخت 
وام های بانکی

طبق اعلام بانک مرکزی، تســهیلات پرداختی 
بانک ها طــی هفت مــاه ابتدای امســال مبلغ 
۲۸،۴۷۸.۹ هزار میلیارد ریال است که در مقایسه 
با دوره مشــابه ســال قبل مبلغ ۵،۴۸۴.۴ هزار 
میلیارد ریال )معادل ۲۳.۹ درصد( افزایش داشته 
است. از کل تسهیلات پرداختی مبلغ ۲۳،۷۰۳.۱ 
هزار میلیارد ریال معادل ۸۳.۲ درصد به صاحبان 
کســب و کار)حقوقی و غیرحقوقی( و ۴،۷۷۵.۸ 
هزار میلیارد ریال معادل ۱۶.۸ درصد به مصرف 

کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.
سهم تســهیلات پرداختی در قالب سرمایه در 
گردش در کلیه بخش هــای اقتصادی طی هفت 
ماهه امسال مبلغ ۱۸،۲۲۴.۲ هزار میلیارد ریال 
معــادل ۷۶.۹ درصد کل تســهیلات پرداختی 
به صاحبان کسب و کار اســت. همچنین سهم 
تسهیلات پرداختی در قالب خرید کالای شخصی 
توســط مصرف کننــده نهایی )خانــوار( مبلغ 
۱،۸۹۱.۹ هزار میلیارد ریال معادل ۳۹.۶ درصد از 
کل تسهیلات پرداختی به مصرف کنندگان نهایی 

)خانوار( است.
سهم تســهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه 
در گردش بخش صنعــت و معدن در هفت ماهه 
سال ۱۴۰۲ معادل ۷،۰۲۵.۸ هزار میلیارد ریال 
بوده اســت که حاکی از تخصیص ۳۸.۶ درصد از 
منابع تخصیص یافته به سرمایه در گردش کلیه 
بخش های اقتصــادی )مبلــغ ۱۸،۲۲۴.۲ هزار 
میلیارد ریال( است. از ۸،۵۲۹.۲ هزار میلیارد ریال 
تســهیلات پرداختی در بخش صنعت و معدن 
معــادل ۸۲.۴ درصد آن )مبلــغ ۷،۰۲۵.۸ هزار 
میلیارد ریال( در تأمین سرمایه در گردش پرداخت 
شده است که بیانگر توجه و اولویت دهی به تأمین 
منابع برای این بخش توسط بانک ها در سال ۱۴۰۲ 
است. از کل تسهیلات پرداختی در دوره یاد شده، 
مبلغ ۶،۲۹۶.۶ هزار میلیــارد ریال معادل ۲۲.۱ 

درصد به صورت تسهیلات خرد اعطا شده است.
همچنین مبلغ ۵۴۳.۶ هزار میلیارد ریال نیز در 
قالب کارت های اعتباری انجام شــده است که با 
احتساب این مبلغ، کل تسهیلات پرداختی خرد 
)کمتر از سه میلیارد ریال( به مبلغ ۶،۸۴۰.۲ هزار 
میلیارد ریال معادل ۲۳.۶ درصد کل تســهیلات 
پرداختی را شــامل می شــود. با توجه به اینکه 
تسهیلات پرداختی در قالب کارت های اعتباری 
نیز در بخش خانوار پرداخت شــده است، با این 
اوصاف سهم بخش خانوار از ۱۶.۸ درصد به ۱۸.۳ 
درصد کل تسهیلات پرداختی افزایش یافته است.

البته همچنــان بایــد در تداوم مســیر جاری، 
ملاحظات مربوط به کنترل تــورم را نیز در نظر 
گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانســیل 
تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز بود. 
بر این اساس، ضروری است به افزایش توان مالی 
بانک ها از طریق افزایش سرمایه و بهبود کفایت 
ســرمایه بانک ها، کاهش تســهیلات غیرجاری 
و بازگرداندن آنها به مســیر صحیح اعتباردهی 
بانک ها، افزایش بهره وری بانک ها در تامین سرمایه 
در گردش تولیدی، پرهیز از فشارهای مضاعف بر 
دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های تولیدی به سمت 
بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم درتامین مالی 

طرح های اقتصادی )ایجادی( توجه ویژه ای کرد.

عرضه ۴۰۰ دســتگاه خودروی 
داخلی و خارجی در مزایده دولتی

مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی گفت: ۴۰۰ دســتگاه انواع خودروهای 
سنگین و سواری، ماشین آلات سنگین و کشنده 
خارجی و داخلی در مزایده سراسری فوق العاده 
به شماره ۵۸۳ این سازمان عرضه شد. اجتهادی 
گفت: این تعداد دستگاه خودرو در ۲۴ استان به 
مزایده گذاشته شده است. علاقمندان تا ۳۰ آبان 
ماه می توانند جهت بازدید از خودروها به انبارهای 
این سازمان در استان ها مراجعه و پیشنهاد قیمت 
ارائه کنند. وی افزود: شرکت در این مزایده از طریق 
ستاد الکترونیک دولت انجام می شود و روز پنجم 
آذرماه مرحله رمزگشایی با حضور دستگاه های 
نظارتی برگزار و نتایج به برندگان اعلام خواهد شد.

مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی با بیان اینکه قیمت پایه کارشناسی این 
تعداد خودروها، هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان است، 
گفت: بیشترین تعداد خودروها از سوی استان های 
آذربایجان غربی، بوشهر، تهران، خوزستان و قم 

عرضه شده است.
اجتهادی خاطرنشان کرد: متقاضیان با مراجعه به 
سامانه ستاد تدارکات الکترونیکی دولت و سازمان 
اموال تملیکی می توانند با مشــاهده فهرســت 
خودروها و ماشــین آلات، محل بازدید را انتخاب 

و در مزایده شرکت کنند.

اخبار

وزیــر اقتصــاد از جریمه 
۲۶ هزار میلیــارد تومانی 
بانک های متخلف در حوزه 
اعطای تســهیلات موضوع 
قانون جهش تولید مسکن 
خبر داد. احســان خاندوزی در بخش خبری سیما 
اظهار کرد: در تبصره ۵ ماده ۴ قانون جهش مسکن 
در مورد بخش تسهیلات بانکی که باید بانک ها برای 
حوزه مسکن بپردازند، یک ضمانت اجرایی در نظر 
گرفته شده بر این مبنا که اگر نسبت به سهمیه ای که 
بانک مرکزی معرفی می کند، بانک ها تسهیلات لازم 
۲۰ درصدی را نپردازنــد به جریمه ای معادل همان 
یک پنجم عدد تعهد شــده از سمت ســازمان امور 
مالیاتی باید جریمه شوند و مبلغ این جریمه هم وارد 
صندوق ملی مسکن خواهد شــد تا مجدد در حوزه 

ساخت و عرضه و تولید مسکن به کار گرفته شود.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی افزود: برای ســال 
اول این قانون -از مهر ۱۴۰۰ تا شــهریور ۱۴۰۱- 
سازمان امور مالیاتی رســیدگی های لازم را انجام 
داد که حــدود ۵۹ هزار میلیارد تومــان رأی اولیه 
برای محکومیت بانک هــای متخلف در نظر گرفته 
شــد که از این رقم حدود ۲۶ هزار میلیارد تومان 
در مرحله تجدیدنظر قطعی شــد. امیدوایم ظرف 
روزهای آینده به محض ایــن که هیئت هم عرض 
ابلاغ و مطالبه نهایی و قطعی را صادر کند، بانک ها 

این جریمه را بپردازند.
خاندوزی توضیح داد: در واقع بر اســاس گزارش 
تهیه شده از عملکرد ۲۵ بانک تا ۱۵ آبان ماه سال 
جاری بر مبنای رأی تجدید نظر دادرســی انجام 
شــده، ۲۶ هزار و ۲۶۳ میلیارد تومان جریمه برای 
بانک های متخلف نهایی شده است. وی ادامه داد: 

حتی برای عدم پرداخت این جریمــه قانونی هم 
ابزارهای اجرایی کافی در اختیار دولت و ســازمان 
امور مالیاتی اســت که به محض ایــن که مدتی از 
استنکاف آن ها بگذرد می تواند از طریق روش های 
اجراییات که در اختیار دولت است آن را از حساب 

بانک ها برداشت کند.
خاندوزی تصریح کرد: قانون تمام بانک های کشور 
غیر از تعدادی از بانک های تخصصی را مکلف کرده 
که تسهیلات مسکن را بپردازند. در مورد تمام شبکه 
بانکی که تخلف داشتند، رأی تجدید نظر صادر شده 
غیر از بانک های ملی، مســکن، خاورمیانه، آینده، 
ملت، تجارت، رفاه و اقتصاد نوین که به رأی بدوی 
اعتراض کردند، بنابراین رأی در مرحله تجدیدنظر 
است و ظرف روزهای آینده در خصوص این بانک ها 
هم حکم قطعی صادر خواهد شــد. بنابراین تمام 

بانک های متخلف در روزهای آینده باید جریمه ای 
که در قانون در نظر گرفته شــده برای تسهیلات 

مسکن را بپردازند.
در همین رابطه سخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
اظهار نیز داشــت: در حال حاضر حــدود ۶۳ هزار 
میلیارد تومان برگه تشــخیص جریمــه مالیاتی 
برای بانک ها صادر شــده اما برای اجرای آن فعلا 
اختلاف نظری وجود دارد. مهدی موحدی درباره 
جریمه مالیاتی بانک هایی که طبق قانون نسبت به 
پرداخت تسهیلات به حوزه مسکن اقدام نکردند، 
اظهار داشت: در حال حاضر حدود ۶۳ هزار میلیارد 
تومان برگه تشخیص جریمه مالیاتی برای بانک ها 
صادر شده اما برای اجرای آن فعلا اختلاف نظری 

وجود دارد.
وی ادامه داد: این میزان برگه تشخیص مربوط به 

تخلفی است که برای بانک ها به ازای عدم پرداخت 
تسهیلات به مســکن اعلام شــده اما این موضوع 
مطرح است که وزارت راه و شهرسازی در آن مقطع 
زمانی طبق قانون نســبت به راه اندازی سامانه ای 
برای معرفی متقاضیان بــه بانک برای دریافت این 
تسهیلات اقدام نکرده  است، از این رو برای عملیاتی 
شــدن این جرایم مالیاتی اختلاف نظرهایی وجود 

دارد.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: اجرای 
جریمه مالیاتی ۶۳ هزار میلیارد تومانی هنوز قطعی 
نشده  است و هر زمان اطلاعات جمع بندی شدند 
و به نتیجه مشخصی رسیدیم، بر اساس آن، اقدام 

می کنیم.
موحدی در پاسخ به این ســوال که داوری درباره 
این اختلاف نظر برعهده کدام سازمان و نهاد است، 
اظهار داشت: تصمیم نهایی برای اعمال این جریمه 
یا عدم اعمال آن، با ســازمان امور مالیاتی اســت. 
ســازمان امور مالیاتی در فضای تعاملی با شــبکه 
بانکی ، بانک مرکزی و وزارت راه و شهرسازی قرار 
دارد که اگر به اطلاعات درست و عادلانه برسیم که 
از دقت لازم برخوردار باشد باید محاسبات مالیاتی 
با راه اندازی ســامانه مورد نظر از سوی وزارت راه و 
شهرسازی باشد یا نه، براســاس آن اقدام خواهیم 

کرد.       
وی با بیان اینکه اگر این جریمــه مالیاتی بانک ها 
به اجرا برسد، به صندوق ملی مسکن واریز خواهد 
شد، گفت: طبق قانون جهش تولید مسکن، رقم ۶۳ 
هزار میلیارد تومانی در صورت اعمال چه با واسطه 
با خزانه و چه بــدون آن در نهایت به صندوق ملی 
مسکن اختصاص داده خواهد شد و براساس قانون ، 
هر مالیاتی در حوزه مسکن و هرگونه درآمدی که 
ناشی از فعالیت ها در حوزه مسکن باشد، به صندوق 

ملی مسکن تزریق خواهد شد.

بانک های متخلف در حوزه اعطای تسهیلات مسکن جریمه می شوند

مالیات ۶۳ هزار میلیاردی بانک های متخلف مسکن

تخصیص ۲۵۰ میلیون دلار برای 
واردات خودروهای نو

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اســلامی گفت: تاکنون ۲۵۰ میلیون 
دلار برای واردات خودروهــای نو اختصاص 
یافتــه و ۲۰۰ میلیون دلار دیگــر در مرحله 

تخصیص است.
علی جدی با اشاره به نشست اخیر کمیسیون 
صنایع و معادن درباره بررسی آخرین وضعیت 
واردات خودرو، بیان کرد: بر اساس گزارشی که 
در جلسه ارائه شد تعرفه واردات خودروهای 
برقی صفر و خودروهای هیبریدی ۱۵ درصد 
لحاظ شده است و تسهیلاتی برای واردات این 
خودروها برای حوزه تاکســیرانی پیش بینی 

شده تا حجم بالایی وارد شود.
وی در ادامه اظهار کرد: بر اساس گزارش ارائه 
شــده، تاکنون حدود ۲۵۰ میلیون دلار برای 
واردات خودروهای نو تخصیص داده شــده 
اســت. ۲۰۰ میلیون دلار دیگر نیز در مرحله 
تخصیص است. بانک مرکزی نیز اعلام کرده 

برای تخصیص این مبلغ مشکلی ندارد.
این عضو کمیســیون صنایع مجلس شورای 
اســلامی، با بیان اینکه آیین نامــه واردات 
خودروهــای کارکرده در دولــت به تصویب 
رسیده است ولی مشروط به نظر بانک مرکزی 
برای تامین ارز است، تصریح کرد: جلسه بعدی 
کمیسیون صنایع با بانک مرکزی برای تامین 
ارز مورد نیاز واردات خواهــد بود. به احتمال 
قوی این جلسه هفته بعد تشکیل می شود تا 
با حضور بانک مرکزی تکلیف روشن شود و به 
وزارت صمت برای تامیــن ارز واردات خودرو 

کمک کنیم.

فرش دستباف به حال خود رها شد
عضو اتاق بازرگانی ایــران از تضعیف روزافزون 
صنعت فرش دستباف کشور در پی سیاست های 
نادرست دولتی گفت و تصریح کرد که دولت این 
صنعت تحریم شده را به حال خود رها کرده است.

احد عظیــم زاده با تاکید بــر مظلومیت فرش 
دستباف ایران گفت: عرصه به قدری بر فعالان 
این صنعت تنگ شده که گویا فرش دستباف 
صنعت ملی کشور نیســت، در حالی که امروز  
۲میلیون و ۵۷ هزار بافنده در این صنعت مشغول 
هستند، این افراد به همراه اعضای خانواده شان 
جمعیتی حدود یک دهم کل جمعیت کشور 
را تشــکیل می دهند که از این صنعت ارتزاق 

می کنند.
وی افزود: با این وجود دولت این صنعت را به حال 
خود رها کرده و امور آن را به یکی از معاونان رده 
پایین وزارت صنعت معدن تجارت واگذار کرده 
است، ما به این وضعیت معترضیم و انتظار داریم 
صنعت فرش ایران زیر نظر نهاد ریاست جمهوری 
یا وزارت صمت اداره شود. نمایندگان تبریز در 
مجلس نیز هیچ گاه جویای مشکلات این صنعت 
نبودند. عظیم زاده تصریح کرد: صادرکنندگان 
فرش در شرایطی ملزم به بازگشت ارز حاصل از 
صادرات هستند که در جریان تولید هیچ ارزی از 

دولت دریافت نمی کنند.
رئیس اتحادیه فرش فروشان تبریز گفت: رفوگران 
فرش ایرانی در ترکیه مشغول به کار شده اند و به 
تعمیر فرش اشتغال دارند، این اتفاق برآمده از 
سیاست های نادرستی است که در این صنعت 
اعمال شده است. وی همچنین خاطرنشان کرد: 
امریکا صنعت فرش ایران را تحریم کرده و با این 
کار ۱۰ میلیون ایرانی را در درآمدزایی از صنعت 
با مشــکل روبه رو کرده با این حال تحریم های 
داخلی بیشــتر از تحریم های امریکایی صنعت 

فرش ایران را در تنگنا قرار داده است.
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فعالان صنعت لــوازم خانگــی معتقدند، بجای 
آزادسازی وارداتِ کالایِ نهایی، باید روند تامین 
مواد اولیه مورد نیاز این صنعت را تسهیل کنیم. 
طبق آمار گمرک و مرکز آمارِ جمهوری اسلامی 
ایران، صنعت لوازم خانگی حدود ۳۰ درصد از مواد 
اولیه مورد نیاز خود را از طریق واردات  تامین می 
کند که برای تامین این مواد بطور متوسط سالانه 

۱.۵ میلیارد دلار نیاز ارزی دارد.
در حال حاضر واحدهای تولیدکننده لوازم خانگی 
در هرمرحله برای تامین ارز مــواد اولیه ۹۰ روز 
معطل می شوند و در نهایت تخصیص ارز هم بطور 
کامل انجام نشده و تولیدکنندگان بخشی از مواد 
اولیه مورد نیاز خود را از بازار آزاد تامین می کنند، 
با این شــرایط، وزارت صمت با پشتوانه چه منابع 
ارزی از واردات کالا های نهایی صنعت لوازم خانگی 

صحبت می کند؟

دبیرکل انجمن صنایــع لوازم خانگــی با تاکید 
بر اینکــه ممنوعیــت واردات گام نخســت در 
رونق تولید است گفت: از ســال ۹۷ با ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی، رشد و توسعه قابل توجهی 
در صنعــت لوازم خانگ کشــور شــکل گرفت، 
واحدهای تولیدی داخلی از این فرصت درراستای 
ارتقای کیفی و کمی محصــولات، ضابطه مندی 
خدمات پــس از فروش و از همــه مهمتر ارتقای 
فناوری و هوشــمندی در محصولات اســتفاده 
 کردند و صنعــت لوازم خانگی بــا جهش مثبتی 

به فعالیت ادامه داد.
بطوریکه در سه الی چهار ســال اخیر ۱۵ الی ۲۰ 
درصد افزایش تولیــد در گروه های کالایی اصلی 
مانند یخچال لباسشویی و اجاق گاز داشتیم، علاوه 
بر این گروههای کالایی جدید نیز مانند اسپلیت، 
ماشــین ظرفشــویی و ماکروویو بــه واحدهای 

تولیدکننده لــوازم خانگی افزوده شــد که همه 
موارد نشــان از تاثیرات مثبت ممنوعیت واردات 
در صنعت لوازم خانگی است. عباس هاشمی ادامه 
داد: هرچند ممنوعیت واردات همیشگی نخواهد 
بود اما موضوع مهم اینجاســت که آزادســازی 
واردات باید با چه مکانیسم، در چه زمانی و چگونه 

اجرایی شود.
وی اضافه کرد: هم اکنون تولیدکنندگان ما برای 
تامین ارز مورد نیــاز مواد اولیه لــوازم خانگی با 
مشکل مواجه اند و برای دریافت ارز حدود ۸۰ الی 
۹۰ روز منتظر می ماننــد، محدودیت های منابع 
ارزی از یک سو و مدت زمان طولانی برای تامین 
و تخصیص ارز، تولیدکنندگان را با چالش جدی 
روبرو کرده است، در این شرایط آیا درست است که 
حجم قابل توجه ارز صرف واردات محصول نهایی 
شــود؟ قطعا هزینه کردن ایــن ارز محدود برای 

واردات محصول نهایی لوازم خانگی به هیچ عنوان 
هوشمندانه نیست.

دبیرکل انجمن صنایع لــوازم خانگی تاکید کرد: 
موضوع مهم دیگر تامین ارز مورد نیاز برای واردت 
لوازم خانگی اســت، با توجه به تجربیات گذشته، 
زمانی که ممنوعیــت واردات لوازم خانگی اعمال 
نشــده بود، ارز مورد نیاز بــرای واردات از طریق 
فروش نفت تامین می شد، اما در شرایط فعلی با 
توجه به اینکه در تامین ارز مواد اولیه لوازم خانگی 
مشکل داریم، واردات لوازم خانگی به صلاح نیست.

وی با تاکید براینکه هم اکنون صنعت لوازم خانگی 
کشور در مسیر رشد و توسعه قراردارد و در چنین 
شرایطی آزادسازی واردات کار عاقلانه ای نیست 
افزود: فعلا بجای آزادسازی وارداتِ کالایِ نهایی 
باید روند تامین مواد اولیه مورد نیاز صنعت لوازم 

خانگی را تسهیل کنیم.

رئیس کمیسیون مرزنشــینان اتاق تعاون ایران 
معتقد است قانون ســاماندهی مبادلات مرزی با 
درنظر گرفتن واقعیت های موجــود در مرزها و 
شرایط اقتصادی زندگی مرزنشینان باید اصلاح 

شود.
به گزارش ایســنا، مبادلات مرزنشینی از جمله 
کولبــری و ملوانی )ته لنجــی( در نواحی مرزی 
از جمله راه های کســب درآمد و تامین معیشت 
مرزنشینان اســت اما طی ســال های اخیر عدم 
تمکن مالی مرزنشینان و آشــنایی ناکافی آنان 
به قوانین و مقررات مرزنشــینی باعث شده تا از 
یک طرف منافع مرزنشینان از این طریق تامین 
نشده و از طرفی دیگر جریان های سازمان یافته 
قاچاق کالا از این معافیت و تســهیلات مبادلات 
مرزی مرتبط با مرزنشینان، سوء استفاده و سود 

سرشاری را کســب کنند. بهمن ماه سال ۱۴۰۰ 
هیات دولت، برنامــه ملی تقویت کســب وکار، 
معیشــت مرزنشینان و ایجاد اشــتغال پایدار در 
مناطق مــرزی را به تصویب رســاند؛ مصوبه ای 
که به پیشنهاد ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
و وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی در هیات 
دولت مطرح شــده بود. در حالی که تــا قبل از 
تصویب این برنامه، اعتبارات و تســهیلات دولت 
در مناطق مرزنشــین به دلیل عدم برنامه ریزی 
صحیح و مشخص و نظارت های ناقص، آنطور که 
باید جامعه هدف را پوشــش نمی داد و مشکلات 
 اقتصادی نیــز معیشــت مرزنشــینان را دچار

 مشکل کرده بود.
تا اینکه معاون پارلمانــی رئیس جمهوری اواخر 
سال گذشته از ارائه لایحه ساماندهی و نظارت بر 

تجارت مرزی )کولبری و ملوانی( و ایجاد اشتغال 
پایدار مرزنشــینان با قیــد دو فوریت به مجلس 
شورای اســلامی خبر داد و گفت: لایحه مذکور 
به منظور تامین و تقویت معیشــت مرزنشینان، 
مدیریــت واردات کالا، کاهــش قاچــاق کالا 
و ارز، رونق گردشــگری مناطق مــرزی و ایجاد 
اشتغال پایدار مرزنشــینان با رعایت ملاحظات 
امنیتــی، اجتماعی و اقتصادی حاکــم بر مرزها 
و ایجــاد توازن میــان حقوق عمومــی و حقوق 
 مرزنشــینان از ســوی دولت به مجلس ارســال 

شده است.
به موجب ایــن لایحه مــواردی ماننــد تعیین 
ســقف و ارزش کالاهای وارداتی، اعمال معافیت 
کامل یــا پلکانی حقــوق ورودی، پیــش بینی 
امهال جهت پرداخت مالیات بــر ارزش افزوده، 

تخصیص منابــع حاصــل از درآمدهای گمرکی 
و مالیاتــی بــه همان اســتان جهــت تقویت و 
ایجــاد زیرســاخت های لازم و تخصیص بودجه 
ســنواتی جهت برخورداری ســاکنین مناطق 
مذکور در لایحه از شــغل پایــدار و درآمد کافی 
 به همراه نظام تامین اجتماعــی مورد توجه قرار 

گرفته است.
شهریور ماه امســال لایحه دو فوریتی ساماندهی 
تجارت مرزی در دســتور کار مجلس قرار گرفت 
و نمایندگان در جلســه علنی مجلس در جریان 
بررســی جزییات لایحه ســاماندهی و نظارت بر 
تجارت مرزی )کولبری و ملوانی( و ایجاد اشتغال 
پایدار مرزنشینان ماده ۱ و ۲ این لایحه را تصویب 

کردند. 
لایحه تجارت مرزنشــینان ۲۷ شــهریور ۱۴۰۲ 

در مجلــس تصویب و جهــت تأییــد نهایی به 
شــورای نگهبان ارســال شــد تا اینکه شورای 
نگهبــان نظر خــود را دربــاره لایحــه اعلام و 
ایراداتــی بــه آن وارد کرد و هرگونــه اظهارنظر 
 در خصــوص لایحه را منــوط به رفــع ابهامات

 آن دانست.
در ایــن باره یاســر فیضی - رئیس کمیســیون 
مرزنشــینان اتاق تعاون ایران معتقد است قانون 
ســاماندهی مبادلات مرزی بر اســاس آنچه که 
فلســفه تدوین این قانون و نیــاز واقعی جامعه 
هدف آن بــوده باید مورد بررســی قــرار گیرد 
و نماینــدگان با درنظــر گرفتــن واقعیت های 
موجــود در مرزهــا و شــرایط اقتصــادی 
 زندگــی مرزنشــینان نســبت به اصــلاح آن

 اقدام کنند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به اینکه 
کلیات آئین نامــه واردات خودروهــای کارکرده 
تصویب شده و تنها منتظر این هستیم که کمیته ای، 
منشــا ارز را شناســایی کند تا با همکاری اعضای 
کمیسیون صنایع، نگرانی بانک مرکزی که بی دلیل 
هم نیست، رفع شــود در مورد واردات خودروهای 
برقی توضیح داد: ارز ۱۰۰ هــزار خودروی برقی تا 

پایان سال جاری تامین شده است.
عباس علی آبادی در حاشیه دومین نمایشگاه تحول 
صنعت خودرو در رابطه با آخرین وضعیت واردات 
خودروهای کارکرده، اظهار کرد: آیین نامه واردات 
خودروهای کارکرده تهیه و برای دولت ارسال شد و 
کلیات آن نیز تصویب شده است؛ تنها بندی در این 
آیین نامه قید شده که بر اساس آن بایستی کمیته ای 

منشاء ارز را شناسایی کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در این رابطه با 
اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس، جلسه ای 
داشته ایم و مقرر شــد با همکاری یکدیگر در این 

کمیته شرکت کرده و تلاش کنیم تا نگرانی بانک 
مرکزی که بی دلیل هم نیست، رفع شود؛ به اعتقاد 
بانک مرکزی، ممکن است که به دلیل منافعی که 
این موضوع برای واردکنندگان خواهد داشــت، به 
بازار ارز هجمه وارد شود و نرخ ارز ترقی کند و این 
ترقی بر تمام کالاها اثرگذار باشد. این نگرانی حتما 
بایستی مورد توجه قرار گیرد؛ بنابراین مقرر شده 
تا جلسه ای در این زمینه با حضور نمایندگان بانک 
مرکزی،  کمیسیون صنایع و معادن مجلس داشته 

باشیم و راهکاری برای آن تعریف کنیم.
علی آبادی ضمن اشــاره بــه برنامه ریزی ها برای 
واردات خودروهای برقی، اعلام کرد: تعرفه واردات 
خودروهای برقی، حداقل مقدار ممکن یعنی حدود 
چهار درصد تصویب شــد، البته  برای خودروهای 
هیبرید پلاگیــن نیز همین حــدود تعرفه تعریف 
شده اســت؛ اما پیشــنهاد ما این اســت که برای 
خودروهای هیبرید تا ۱۵ درصد این تعرفه افزایش 
پیدا کند. این در حالیســت که بــرای خودروهای 

دیگر تعرفه ها تا ۷۵ درصد هم تعیین شــده است؛  
جدول این موضوع آماده و در کمیسیون ماده )۱( 
 مصوب شده، بنابراین باید در صحن دولت بررسی 

و تصویب شود.
وی ادامــه داد: بــرای واردات حداقــل ۱۰۰ هزار 
دستگاه خودروی برقی تا پایان سال جاری تامین 
ارز محقق شده اســت. بانک مرکزی نیز با تامین 
ارز خودروهای برقی موافقت کرده و مشکل ارزی 
در این زمینه وجود ندارد. علی آبادی تصریح کرد: 
برای خودروهای برقی و نو تاکنون مشــکل ارزی 
نداشــته ایم و فکر هم نمی کنیم تا پایان سال هم 

مشکلی داشته باشیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشــان کرد: تا 
پایان آذر ماه تکلیف همــه متقاضیان مرحله اول 
ثبت نام خودروهای وارداتی )ثبت نامی های اسفند 
ماه ۱۴۰۱ که طی مدت اخیر به  نوبت برای انتخاب 
خودروی خود اقــدام می کنند(، روشــن و نحوه 
دریافت خودروهایشان مشــخص می شود؛ ضمن 

اینکه روند واردات خودروهای نو براســاس برنامه 
پیش می رود و تداوم خواهد داشت. سکاندار وزارات 
صمت در رابطه با قیمت بالای خودروهای وارداتی 
علیرغم وعده واردات خودروهای اقتصادی، تصریح 
کرد: یک خودروی مورد قبــول به لحاظ کیفیت و 
دارای اســتاندارد، در دنیا از ۵۰۰۰ دلار تا حدود 
۶۰ هزار دلار قیمت دارد؛ ما برای واردت خودروها 
سقف ۲۰ هزار دلاری در نظر گرفتیم و سعی شده 
که خودروهای بالاتر از این عدد وارد نشود؛ به نظر 
بنده این سقف ۲۰ هزار دلاری حد قابل قبول برای 
متوسط مردم است که حدوداً یک میلیارد تومان با 

نرخ فعلی، ارزش گذاری می شود.
علی آبــادی تاکید کــرد: البته بــرای خودروهای 
برقی، مقیاس های پایین تر که همانطور که اشــاره 
شــد، تعرفه حداقلی دارند، برای سطوح پایین تر 
درآمــدی در نظر گرفته شــده که مشــتریان با 
 رقم های پایین تر می توانند خودروی مورد نظر خود 

را خریداری کنند.

آزادسازی واردات لوازم خانگی عاقلانه نیست

قانون مبادلات مرزی باید اصلاح شود

تامین ارز ۱۰۰ هزار خودروی برقی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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محمدرضا فرجی، نایب رئیس اتــاق اصناف گفت: قطعات اینترنت 
ماهواره ای به صورت غیر قانونی وارد کشور شده و در حال استفاده 

به صورت قاچاق است.
رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران در مورد ورود تجهیزات و قطعات 
اینترنت ماهواره ای به کشور گفت: این قطعات به صورت غیر قانونی 
وارد شده و در حال استفاده اســت و حتی تعدادی هم به نام فروش 

دیش ماهواره ای اینترنت، کلاهبرداری می کنند.
وی در ارتباط با نحوه فــروش و ورود ماهواره های اینترنتی قاچاق 
گفت: اعضای صنف فناوران رایانه اطلاعاتی در مورد فروش این نوع 
از قطعات ندارند. اما تا جایی که بنده مطلع هســتم، فروش توسط 
افرادی صورت می گیرد که از مرزهای جنوب یــا غرب کالا را وارد 
کشــور می کنند. خرید و فروش آن به صورت قاچاق موجود است. 

نایب رئیس اتاق اصناف تهران گفت: اگر سازمان های ذی ربط موردی 
را مشاهده کنند ، اقدام قانونی  می کنند.

وی تاکید کرد: باید دید راهکاری برای قانونی شــدن این موضوع 
اندیشیده می شــود یا خیر؟ این تصمیم حکومتی است و در اختیار 
ما نیســت. رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران گفت: در خصوص 

قیمت ها و نحوه خریداری سرویس های آن اطلاعاتی ندارم.

معاون اقتصادی دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری با اشاره 
به اهمیت مناطق آزاد، گفت: تعداد مناطــق آزاد تجاری در دولت 

سیزدهم از 8 منطقه به 18 منطقه آزاد تجاری افزایش یافت.
به گزارش فارس،  عملکرد مناطق آزاد تجاری در نشســت علمی و 
تخصصی بررسی شد. در این نشست عنوان شد که مناطق آزاد تجاری 
پیوند دهنده اقتصاد ملی با اقتصاد بین المللی هستند، در دنیا بیش 
از هفت هزار منطقه تجاری وجود دارد، اهمیت مناطق آزاد در همه 
کشورهای دنیا غیرقابل انکار است،  مشوق های مناطق آزاد در کشور 
ما نسبت به اکثر کشورهای همسایه کمتر است، اعطای مشوق ها و 

معافیت های مالیاتی در مناطق آزاد نیاز جدی است.
لزوم توجه به رقبای منطقه ای در طراحی و اقدام مناطق آزاد تجاری 
کشور. معافیت های عمومی و واردات محور مالیاتی، کمکی به توسعه 
مناطق آزاد تجاری نمی کند، در مقابل باید برای صادرات معافیت ها 
جذابی را طراحی کنیم تا بدین ترتیب مناطق آزاد تجاری به سمت 

نقش اصلی خود حرکت کنند.
یک صد و چهــل و پنجمین نشســت علمی - تخصصــی با عنوان 
مشــوق ها و معافیت های مالیاتی در مناطق آزاد تجاری - صنعتی 
روز سه شنبه 23 آبان ماه 1402، با حضــور جامعه علمی، پژوهشی، 
دانشگاهی، صاحب نظران، مدیـــران، کارشناســان دستگاه های 

اجــرایی ملیّ و استـانی برگزار شد.
در این نشست احمد جمالی؛ معاون اقتصادی دبیرخانه شورای عالی 
مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویــژه اقتصادی به عنوان مدیر علمی 
نشست و علی افضلی؛ مدیرکل دفتر مطالعات بخش عمومی وزارت 
امور اقتصادی و دارائی، محمدصــادق مبرهن نیاکان؛ دبیر اجرایی 
شــورای هماهنگی و همکاری فعالان اقتصادی مناطق آزاد و زهرا 
کاویانی؛ مدیرگــروه بازرگانی مرکز پژوهش های مجلس شــورای 

اسلامی به عنوان سخنرانان، به ایراد نقطه نظرات خود پرداختند.
در ابتدای نشســت احمــد جمالی؛ معــاون اقتصــادی دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی، ضمن 
اشاره به اهمیت مقوله مناطق آزاد در دولت سیزدهم، گفت: اهمیت 
مناطق آزاد به دلیل افزایش تعداد مناطق آزاد تجاری از 8 منطقه به 
18 منطقه آزاد تجاری در دولت سیزدهم و همچنین افزایش تعداد 
مناطق ویژه اقتصادی باعث توجه بیشــتر اهمیت این مناطق شده 
است؛ بنابراین باید یک تدبیری اندیشید که بتواند راهگشای فعالیت 

فعالان اقتصادی در این مناطق باشد.
احمد جمالی ادامه داد: مناطق آزاد به این دلیل ایجاد می شوند که 
بتوانند پیونددهنده اقتصاد ملی با اقتصاد بین المللی باشند و برای 
ایفای این نقش بایســتی مناطق آزاد را در تراز بین المللی ببینیم. 
در دنیا ما بیش از هفت هزار منطقه محصور شده تجاری با عناوین 
مختلف داریــم و وجود این مناطق در همه کشــورهای دنیا دارای 

اهمیت است. عمده این مناطق آزاد تجاری در دهه های اخیر ایجاد 
شده اند و تحقیقات نشان داده است که کشورهای توسعه یافته اهمیت 
بیشتری به مناطق آزاد قائل هستند که این نشان از اهمیت مناطق 

آزاد تجاری دارد.
معاون اقتصادی دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی 
و ویژه اقتصادی، ضمن اشاره به مشــوق های موجود در دنیا برای 
مناطق آزاد ادامه داد: مشــوق های مختلفــی در دنیا برای مناطق 
آزاد وجود دارد که انواع مختلف این مشــوق ها بــا ترتیب اهمیت 
مشــوق هایی همچون معافیت های مالیاتی، مقررات گمرکی ویژه، 
تسهیل سرمایه گذاری، شــرایط ترجیحی کاربری اراضی و تسهیل 
تجارت را شامل می شــود. اما در مطالعاتی که در کشور ما در مورد 
مشوق های مالیاتی و مقایســه آن با کشورهای همسایه انجام شده 
است نشان می دهد که تقریباً نســبت به اکثر کشورهای همسایه 
مشوق های مناطق آزاد در کشــور ما کمتر از سایر کشورهاست. در 
اعطای مشوق های مالیاتی نیز عواملی چون مالیات بر ارزش افزوده، 
مالیات کارکنان واحدهای مختلف سازمان های مرتبط با مناطق آزاد 

و ایجاد مشوق برای توسعه گردشگری مؤثر هستند.
جمالی در ادامه افزود: ما مناطق آزاد را ایجاد می کنیم که از طریق 
تولید، تجارت و سرمایه گذاری به دنیا متصل شویم تا بتوانیم از دریچه 
مناطق آزاد راحت تر با دنیا تعامل داشته باشیم و لازمه توسعه بیشتر 
مناطق آزاد این است که فعالان اقتصادی بیشتری را به مناطق آزاد 

جذب کنیم.
در ادامه این نشســت علی افضلی؛ مدیــرکل دفتر مطالعات بخش 
عمومی وزارت امور اقتصادی و دارائی گفت: مناطق آزاد در کشورهای 
درحال توســعه ســه هدف اصلی شــامل صادرات، تولید و جذب 
سرمایه گذاری خارجی را دنبال می کنند. نام مناطق آزاد در تمامی 
کشورهای دنیا با مشــوق ها مأنوس و عجین شــده است و در اکثر 
کشورهای دنیا  مشــوق های مالیاتی و انواع مشوق های دیگر  برای 

مناطق آزاد هم در تعریف و هم در اجرا دنبال می شود.
وی ادامه داد: ما معتقد هستیم که اعطای مشوق ها مالیاتی در مناطق 
آزاد نیاز جدی اســت؛ اما در کنار آن اعتقادی به اعطای معافیت عام 
نداریم؛ لذا باید طراحی معافیت ها به شکلی باشد که به توسعه مناطق 
آزاد کمک بشود و علاوه بر محدودیت زمانی که وجود دارد باید به محل 
و جایگاه تأسیس منطقه نیز توجه داشته باشــیم. همچنین باید در 
راستای جهت دهی به فعالیت های مناطق آزاد  یک تفاوتی بین نرخ های 
مشوق های مالیاتی وجود داشته باشد و این معافیت ها نیز یک ارتباطی 

با سرمایه گذاری خارجی و مشارکت طرف های خارجی داشته باشد.
در ادامــه زهرا کاویانــی؛ مدیرگروه بازرگانی مرکــز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی، ضمن اشاره به هدف اصلی از ایجاد مناطق 
آزاد گفت: مناطق آزاد منطقه آزاد تجاری هستند و تسهیل تجارت 

از اصلی ترین اهداف این مناطق است. بنابراین وقتی از معافیت ها و 
مشوق ها صحبت می کنیم، صرفاً نباید به معافیت های مذکور در ماده 
13 اشاره کرد.  در کشور ما هدف اصلی از تأسیس مناطق آزاد تجاری 
تولید صادرات محور است؛ یعنی ما مناطقی را ایجاد کنیم که در آن 

فعالیت تولیدی شکل بگیرد که در جهت صادرات باشد.
وی افزود: در ســال های اخیر وضعیت و شاخص های اقتصاد کلان 
ما همواره تشویق به واردات و سخت گیر کردن صادرات بوده؛ یعنی 
در دهه 1380 که ما وفور درآمدهــای ارزی و نزولی بودن نرخ ارز 
حقیقی را داشتیم سیاست ها به سمت تشویق واردات حرکت کرد و 
در سال هایی که کمبود و محدودیت منابع ارزی و جهش نرخ ارز را 
داشتیم، آن چیزی که فعالیت آن محدود و غیر سودآور شد، صادرات 
بود. در نتیجه مشــوق هایی که برای تسهیل تجارت در مناطق آزاد 
گذاشته شده اســت، تقریبا مناطق آزاد را شبیه به سرزمین اصلی 

کرده ایم.
این پژوهشگر ادامه داد: بنابراین برای این که بیشتر به سمت صادرات 
برویم پیشنهاد ما این است که ضمن حفظ حقوق فعالان فعلی در 
مناطق آزاد برای فعالیت های جدید مشــوق های بیشتری را برای 
صادرات در نظر بگیریم و فرایند صادرات در مناطق آزاد  را به سمت 
چیزی شبیه به فرایند صادرات در سرزمین اصلی نبریم و صادرات 
آنها را از تعهدات ارزی مستثنی کنیم تا به اهدافی که در مناطق آزاد 

داریم، دست پیدا کنیم.
در ادامه ابن نشســت، محمدصادق مبرهن نیــاکان؛ دبیر اجرایی 
شورای هماهنگی و همکاری فعالان اقتصادی مناطق آزاد در اشاره 
به مقدمه ایجاد مناطق آزاد تجاری گفت: مناطق آزاد ما در شرایطی 
تأسیس شد که ما سال های پس از دفاع مقدس را تجربه می کردیم 
و با خسارت هایی که برای اقتصاد کشــور به جای مانده بود در سال 
1371 سه منطقه قشم، کیش و چابهار به عنوان منطقه آزاد تجاری 
تعیین شدند. به غیر از منطقه کیش که زیرساختهای قبل و بعد از 
انقلاب اسلامی ایجاد شده بود، عملا دو منطقه قشم و چابهار فاقد 
هرگونه زیرساختی بود و آماده سازی این زیرساخت ها نیز مستلزم 
هزینه هایی بود که با توجه به شرایط عمومی اقتصادی کشور و ناتوانی 
دولت در تخصیص بودجه برای این سه منطقه، سازمان های مناطق 
مربوطه بدون هرگونه بودجه دولتی باید تاسیس این زیرساخت ها 

را آغاز می کرد.
محمدصادق مبرهن نیاکان ادامه داد: مــا در منطقه رقبایی چون 
امارات، عمان و ترکیــه را داریم و اگر بخواهیــم مناطق آزاد نقش 
محوری خودشان را ایفا کنند، باید شرایطی بهتر از رقبای خود در 
منطقه را داشته باشــیم. در غیر این صورت نه تنها این که سرمایه 
خارجی را جذب نخواهیم کرد، بلکه باعث خروج سرمایه های بومی 

موجود در داخل کشور نیز خواهد شد.

اینترنتماهوارهایبهصورتقاچاقاستفادهمیشود
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مدیر طــرح هوشمندســازی کارت خوان های 
نانوایی های کشــور گفت: با راه اندازی ســامانه 
برخط نظارت برنانوایی ها، هر نانوا براساس میزان 
پخت نان یارانه دریافــت می کند. کوروش نجم 
آبادی مدیر طرح هوشمندسازی کارت خوان های 
نانوایی های کشور گفت: در حال 7۶ هزار و ۶40 
دستگاه هوشــمند پروژه نان در نانوایی ها نصب 
شده و تعدادی از دستگاه ها نیز پشتیبان هستند 

که از طریق خط تلفن ارتباط برقرار می کنند.
او در ادامه خصوص طرح نصب دســتگاه کارت 
خوان و فروش هوشمند نان در انواع نانوایی های 
کشور گفت: در این دولت این طرح اجرایی شده 
اســت به طوری که این موضوع گامی دیگر در 
مسیر توزیع عادلانه یارانه ها و جلوگیری از قاچاق 

و فروش آرد خارج از شبکه است.
نجم آبادی افزود: همچنین در طرح ایجاد شده 
برای شفافیت فروش نان، اطلاعات نان فروخته 
شده، آرد مصرفی و... را می توانند روی دستگاه 

هوشمند خود )نانوایان( مشاهده کنند.

مدیــر طــرح هوشمندســازی کارتخوان های 
نانوایی های کشور گفت: اجرای این طرح نقش 
مهمی در ایجاد رقابت بین نانوایی ها در ارتقای 
کیفیت نــان دارد همچنین با نصب دســتگاه 
کارت خوان، تمامی نانوایی ها رصد می شوند و در 
مرحله بعد هر نانوا براساس میزان پخت نان یارانه 

دریافت می کند.
او ادامه داد: قرار اســت هر نانوا به میزان فروش 
خود از دولت یارانه دریافت کنــد به طوری که 
نانوایان بدانند که این دســتگاه با یک نرم افراز 
اندرویدی میزان دقیق فروش نان و حتی نوع نان 

در نانوایی را به دقت ثبت و رصد می کند.
او در پاسخ به این سوال که این سامانه چه زمانی 
رونمایی می شود، گفت:در آینده نزدیک احتمالا 
در یک الی دوهفته آینده رونمایی خواهد شــد. 
مدیر اجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان 
گفت: تمامی فرم هایی که قبلا بازرسان وزارت 
جهاد کشاورزی به شکل فیزیکی پر می کردند به 

صورت برخط روی گوشی بازرسان پر می شود.

وزیر نیرو از اتصال شبکه برق ایران و روسیه خبر داد و 
گفت: مسیری که از نظر اجرایی بسیار آسان تر به نظر 
می رسد و نیاز به توسعه شبکه ندارد، مسیر آذربایجان 

است که کارهای مطالعاتی آن آغاز شده است.
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در حاشــیه بازدید از 
جشــنواره و فن بازار تخصصی صنعت برق ایران در 
جمع خبرنگاران گفت: برای نخســتین بار در تاریخ 
صنعت برق کشور مصرف برق صنعت از مصرف برق 

خانگی پیشی گرفت و امید است این روند ادامه یابد.
وزیر نیرو همچنین به تأمین برق بخش صنایع کشور 
اشاره کرد و افزود: در این زمینه در تلاش هستیم در 
بخش صنایع مصرف برق را در ساعت پیک و غیر پیک 
مدیریت کنیم به نحوی که برق صنایع در ساعات غیر 
پیک بدون محدودیت تأمین شود. وی یادآور شد: این 
شیوه در تمامی کشورهای صنعتی به ویژه در فصل 

تابستان اعمال می شود.
وزیر نیرو با اشاره به رشد 11 درصدی تولید سیمان 
و نیز رشد چشــمگیر موجودی انبار در کارخانجات 
فولاد و صنایع انرژی، درباره مبادله برق با کشورهای 
همسایه، گفت: صنعت برق کشور در کنار برنامه ریزی 
در زمینه مبادله برق با کشــورهای همســایه و در 
خصوص صدور خدمات فنی و مهندسی و کالاهای 
این حوزه برنامه های ویژه ای را پیش بینی کرده است.

محرابیان تاکید کرد: برگزاری این نمایشگاه با حضور 
میهمانان خارجی، حاکی از آن اســت که توجه به 
بازارهای جهانی و به ویژه بازارهای منطقه از اهمیت 
بسزایی برخوردار است؛ کشور در موضوع مبادله برق 
تقریباً با تمام کشورهایی که مرز خشکی دارد تبادل 

برق را صورت می دهد.
وزیر نیرو تصریح کرد: هم اکنون در مراحل مطالعاتی 
به منظور پیشبرد پروژه مشترک با کشور قطر در این 
زمینه هستیم و امید است این پروژه در آینده نزدیک 
به مرحله اجرایی برسد. وی در ادامه به افزایش راندمان 
نیروگاهی کشور اشاره کرد و افزود: یکی از مهمترین 

برنامه های نیروگاه های حرارتی و برق آبی این است 
که این واحدهای نیروگاهی در طول ســال تعمیر 
شوند تا در فصل تابستان به بالاترین ظرفیت تولید 

داشته باشند.
به گفته وی، در تابستان سال جاری، در صنعت برق 
بالاترین ظرفیت برق آبی را به کار گرفتیم به طوری 
که تمام واحدهای برق آبی کشور در اقصی نقاط آماده 

تولید بوده است.
محرابیان درباره برقراری شبکه برق ایران و روسیه و 
نیز اثرات مثبت این امر، توضیح داد: اقدامات مطالعاتی 
اتصال شبکه برق ایران به کشور روسیه از طریق سه 
مسیر اعم از گرجســتان، آذربایجان و ترکمنستان 
انجام شده است. مســیری که از نظر اجرایی بسیار 
آسان تر به نظر می رسد و نیاز به توسعه شبکه ندارد، 
مسیر آذربایجان است. خوشــبختانه در این زمینه 
توافق بسیار خوبی با کشــور جمهوری آذربایجان و 
روسیه صورت گرفته و این توافق منجر به این شد که 
بتوانیم از مسیر آذربایجان هرچه سریع تر شبکه های 
برق را متصل کنیم. وزیر نیرو در ادامه ابراز امیدواری 
که حداکثر ظرف ۶ ماه آینده تبادل برق ایران، روسیه 
و آذربایجان به صورت مشترک آغاز شود. این طرح 
بسیار اقتصادی اســت چراکه پیک مصرف ایران و 
روسیه با یکدیگر کاملاً متفاوت است. به عبارت دیگر 
زمان هایی که کشور روسیه بیشترین مصرف را دارد 

ایران کمترین مصرف را دارد و بالعکس.
وی اضافه کرد: با همکاری دولت و مجلس شــورای 
اسلامی قانون بسیار خوبی به تصویب رسید بنام قانون 
مانع زدایی از صنعت برق که مواد بسیار خوبی از جمله 
ماده سه و چهار را دارد؛ اما اجرای ماده 10 این قانون در 
طول زمان با افزایش راندمان نیروگاه های کشور همراه 
می شود به عبارت دیگر یارانه ســوخت را به انتهای 
زنجیره منتقل می کند و موجب می شود نیروگاه هایی 
که راندمان بالاتــری دارند بتواننــد دریافتی های 

بیشتری داشته باشند.

محمدهادی کمالیان، رئیس اتحادیه فروشندگان 
فرش ماشینی و موکت تهران در آخرین وضعیت 
بازار صنف متبوع گفت: در شــرایطی که بازار، 
کشــش هایپرهای بزرگ را نــدارد حضور این 
فروشگاه ها چگونه و با چه نظارتی در حال انجام 
است. ادامه این روند بســیاری از کسبه را بیکار 

خواهد کرد.
رئیس اتحادیه فروشــندگان فرش ماشــینی و 
موکت تهران عمده معضل این اتحادیه را وجود 
هایپرهای بزرگ دانست و گفت: مشکل اصلی ما 
نه درگاه ملی مجوزهاست نه مالیات؛ که البته در 
هر دو مورد چالش هایی وجود دارد؛ ولی آنقدر 
حاد نیست که رفع نشود، ولی وجود هایپرهای 
قارچی که معلوم نیســت با چه پشتوانه ای این 
همه تبلیغات وسیع و هنگفت را انجام می دهند 
وضعیت بازار ما و چندین اتحادیه دیگه را بغرنج 

کرده است.
وی ادامه داد: اتحادیه های لوازم خانگی، مبلمان، 
فرش ماشینی و دســتبافت و... همه تحت تاثیر 
وجود فروشگاه های هایپری هستند که قارچ گونه 
رشد کرده اند؛ ضمن اینکه با تبلیغات وسیع تحت 
عنوان فروش با کف قیمت دروغ بزرگی را به قالب 
کرده اند. کمالیان افزود: در تبلیغات این هایپرها 
اعلام شده دو هزار فرصت شغلی ایجاد کرده اند 
در صورتی که ادامه روند فعالیت این فروشــگاه 
ها 4 هزار فرصت شــغلی را هم از بین می برد، 
ما برای دریافت یک وام ساده برای کسبه دچار 
مشکلات عدیده هستیم ولی چطور ممکن است 
این هایپرها با داشتن چندین هزارمتر زمین وام 

هایی کلان و به آسانی دریافت کنند.
رئیس اتحادیه فروشــندگان فرش ماشــینی و 
موکت تهران خاطرنشــان کرد: یک صنف مگر 
چقدر کشش دارد که این هایپرها هم جایگاه های 
آن را اشغال کرده اند. در حال حاضر واحدهایی 

وجود دارند که حتی یــک فرش را هم به فروش 
نرسانده اند بعد این فروشــگاه ها با هزینه های 

هنگفت تبلیغات مشتری جذب می کنند.
کمالیان تصریح کرد: نظارت بر این فروشگاه ها 
چگونه اســت؟ چطور امکان دارد با این هزینه 
های میلیاردی و هنگفت تبلغات باز هم از فروش 
کف قیمتی صحبت کنند؟ این خود دروغ بزرگی 
است که به مردم می گویند. فعالیت این هایپرها 
باید با نظارت بیشــتری صورت گیرد تا به مردم 

دروغ گفته نشود و کلاهی سرشان نرود. 
وی در دیگر مشکلات این صنف گفت: در بخش 
درگاه ملی مجوزها تنها در بخش اســتعلامات 
مشکلاتی وجود دارد که درصدد رفع آن هستیم. 
در مورد دارایی هم باید ملاحظات مالیاتی برای 
فعالان بازار ایجاد شــود؛ چراکه اگر با این آفت 
رکود، حمایتی نداشته باشــیم شاهد تعطیلی 

بیشتر صنف خواهیم بود.
رئیس اتحادیه فروشــندگان فرش ماشــینی و 
موکت تهران صادرات فرش را باعث تعادل بازار 
عنوان کرد و گفت: در حاضر ما مازاد تولید داریم 
که از ســوی کارخانه ها صادرات آنها انجام می 
شود و باعث ایجاد یک تعادل در بازار شده است. 
وی در مورد برنامه هــای این اتحادیه گفت: اگر 
حاکمیت به مــا اختیارات تام بدهــد تا بتوانیم 
در بخش های توزیع مــواد اولیه، قیمت گذاری 
و تولید نظارت داشته باشــیم می توانیم شاهد 
حرکت های مفیدی در بــازار و جهت منافع هم 
تولیدکننده هم مصرف کننده باشیم و بازار فرش 
را به تعادل برسانیم. کمالیان در پایان گفت: وقتی 
مجوز دهی به کسبه از سوی درگاه انجام شود و 
اختیارات تام هم نداشته باشیم عملا اتحادیه ها 
در در شرف نابودی قرار می گیرند؛ لذا برای رفع 
این مشکل کمک دولت، مسئولان و اتاق اصناف 

را خواستار هستیم.

در نشست شــورای اقتصاد 
بــه ریاســت معــاون اول 
رئیس جمهور اعلام شد که بر 
اساس آمارهای موجود روند 
کاهشی تورم ماهانه، نقطه به 
نقطه و سالانه از ابتدای امسال روند کاهشی داشته است 
و پیش بینی می شود چنانچه متوسط تورم ماهانه در پنج 
ماهه آخر ســال در رقم فعلی 2 درصد باقی بماند، تورم 
سالانه به زیر چهل درصد کاهش خواهد یافت. شورای 
اقتصاد به محمد مخبر ریاست معاون اول رئیس جمهور 
گزارشی از اقدامات دولت در اجرای شعار سال و برنامه 

اقدام کنترل تورم تا پایان سال جاری ارائه کرد.
مخبر در این جلســه با اشــاره به سیاست های تثبیت 
اقتصادی و برنامه رشــد تولید و کاهش تــورم در تیم 
اقتصادی دولت سیزدهم، تاکید کرد: برنامه های مهار 
تورم و رشد تولید باید همچنان بصورت مستمر توسط 
وزاری دولت و ســازمان های مربوطه پایــش، رصد و 

عملیاتی شود تا نتایج بدست آمده در تثبیت شاخص های 
کلان اقتصادی در سال جاری ادامه یابد.

معاون اول رئیس جمهور با تاکیــد براینکه نظارت بر 
حسن اجرای برنامه های اقدامی کنترل تورم دولت حائز 
اهمیت اساسی اســت، درخصوص برنامه های متنوع 
شــورای اقتصاد برای تامین مالی دولت و بخش تولید 
افزود: با همکاری وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه 
تیمی برای مشخص کردن وظایف و تکالیف دستگاه های 
مربوطه برای تمرکز کامل در زمینه تامین مالی دولتی و 

بخش تولیدی تشکیل شود.
مخبر با بیان اینکه تلاش برای تحقق شــعار سال یک 
مطالبه جدی مردمی است، اظهار داشت: در دیدارهایی 
که با مردم داریم، بصورت مستمر آن را پیگیری می کنند 
و دولت خود را مکلف می داند با تمام ظرفیت برای تحقق 
خواست مقام معظم رهبری و مطالبه مردمی تمام تلاش 

خود را به کار ببندد.
وی در ادامه تلاش مجدانه دولت برای مهار تورم و رشد 
تولید بر تمرکز جدی همه دســتگاههای اجرایی برای 
رسیدن به نقطه مطلوب در تحقق شعار سال در ماه های 

باقی مانده هم تاکید کرد و از ســازمان برنامه و بودجه 
خواست تکالیف دستگاههای اصلی موثر در مهار تورم و 

رشد تولید را بصورت مستمر پیگیری کند.
براســاس این گزارش در حالی که متوسط رشد تولید 
ناخالص داخلــی در دهه ۹0، تنها هفــت دهم درصد 
بوده، متوسط رشد در دو ســال اول دولت سیزدهم به 
۵ درصد رسیده اســت. همچنین نرخ بیکاری در پایان 
تابستان 7،۹ و خالص اشتغال ایجاد شده در نیمه نخست 
امسال 823 هزار نفر بوده، به طوری که جمعیت شاغلین 
1۵ ساله و بیشتر در این فصل به 24 میلیون ۶8۶ هزار 
نفر رسیده اســت. در همین خصوص تعداد مجوز های 
کسب و کار صادر شده از ۶۹0۵ مجوز در مهرماه سال 
1401 به 111۹1۵ مجوز در سال جاری افزایش یافته 

که نشان دهنده واکنش مثبت به رشد اقتصادی است.
براســاس این گزارش، در هفت ماهه اول سال جاری با 
افزایش وزن و ارزش واردات روبرو بوده ایم، اما علی رغم 
افزایش وزن کالا های صادراتی، ارزش آن به نسبت مدت 
مشابه کاهش یافته که اغلب به دلیل کاهش قیمت های 
جهانی است. اما در همین خصوص آمار ها نشان می دهد 

سهم واردات کالا های ســرمایه ای با حدود 20درصد 
افزایش به نسبت کالا های مصرفی در سال جاری بیشتر 

شده که می تواند تأثیر مثبتی بر رشد تولید داشته باشد.
از سوی دیگر شــاخص ترکیبی مدیران خرید )شامخ( 
به طور متوسط در ســال جاری بالای ۵0 درصد بوده 
که نشــان دهنده رونق کلی فعالیت هــای اقتصادی و 
خوش بینی نسبت به آینده اســت. این گزارش نشان 
می دهد تسهیلات پرداختی در شش ماهه اول امسال 
2۵درصد به نسبت مدت مشابه رشد داشته و از ابتدای 
ســال، 33۹ هزار میلیارد تومان تســهیلات ایجادی 

پرداخت شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تورم ماهانه، نقطه به نقطه و سالانه همچنان کاهشی است

تثبیت شاخص های کلان اقتصادی 
نانوایانبراساسمیزانپختیارانهناندریافتمیکنند

شبکهبرقایرانوروسیهبههممتصلمیشوند

تهدیدنابودی۴۰۰۰شغلبافعالیتهایپرهایفروشفرش

ریشه بروز تورم در ایران
کامران ندری، اقتصاددان

تورم نتیجه رشــد پایه پولی و نقدینگی است. 
دولت باید نســبت به حل این مشکل اقدامات 
لازم را انجام دهد. افزایش سهم پول از نقدینگی 
واقعی می تواند به رشد تورم دامن بزند. دولت 
باید برای اصلاحات ســاختاری اقدام کند. به 
عبارت دیگر مهار پایدار تورم نیازمند اصلاحات 
ساختاری است. تورم میل به ماندگاری دارد و 
همین مساله موجب می شــود در یک فرایند 
تدریجی امکان کاهش نرخ تورم وجود داشته 
باشــد، صرف اینکه نرخ رشــد نقدینگی را در 
سطح مورد نظر و به عنوان مثال 2۵ تا 30 درصد 
مهار کنیم، باز به همین سادگی نمی توان گفت 
تورم بالا به سرعت قابلیت تک رقمی شدن دارد.

تورم حال حاضر محصول رشــد پایه ی پولی و 
افزایش سهم پول از نقدینگی و همچنین رشد 
نقدینگی اســت. با توجه به شرایط کنونی، در 
کوتاه مدت دولت تلاش می کند با مهار نرخ ارز، 
تورم را مهار کند. البته تورم در ایران همچنان 
بالاتر از چهل درصد اســت. این وضعیت رشد 
مولفه های پولی نیز نشــان می دهد در ســال 
آینده نیــز تورم در همین اقتصــاد ایران در بر 

خواهد گرفت.
از طرفی دیگر تورم، ناشی از سوءمدیریت است. 
یعنی از آنجا که این دولت ها نمی توانند کشور 
را به درستی مدیریت کنند، مسائل مالی را به 
خوبی سر و سامان دهند و همچنین وعده های 
آنها با واقعیت های جامعه همخوانی ندارد، به طور 
ناخواسته به ســمت روش ها و سیاست هایی 

می روند که منجر به تورم می شود.
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حل 27 كلان مساله كشور با همفكری نخبگان
معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان گفت: قرار است پیرامون ۲۷ کلان 
مساله در کمیسیون های هشت گانه دولت از نظرات نخبگان استفاده شود. یاسین 
کیخا با اشاره به طرح اســتفاده از نظرات نخبگان در کمیسیون های هشت گانه 
دولت اظهار کرد: ۲۷ کلان مساله در کمیسیون های هشت گانه دولت وجود دارد و 
از ما خواسته شده که حول این چالش ها از نظرات نخبگان و برای تصمیم سازی در 
وزارتخانه ها استفاده شود. معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان با بیان اینکه 
هیأت های اندیشه ورز ذیل معاونت سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان به منظور 
پاسخ نخبگانی برای حل مسائل کشور ایجاد شده است، خاطرنشان کرد: هیأت های 
اندیشه ورز بنیاد متشکل از دو گروه است؛ نخست خبرگان دستگاه های مورد نظر 
که چالش ها به آن دستگاه مربوط است و گروه دوم نخبگان صاحب فکر هستند که با 
اعلام و ارجاع چالش و پروژه های مد نظر به این هیأت، یک گزارش سیاستی تهیه و 
به کمیسیون های دولت ارسال می شود. در واقع این هیأت ها می توانند به عنوان لایه 
تصمیم سازی برای دولت فعالیت کنند. کیخا همچنین بر همفکری نخبگان در کلان 
پروژه های کشور تاکید کرد و گفت: موضوع سیستمی، پیچیده و میان رشته ای است 
و اگر قرار باشد این موضوعات حل شود بیشترین توان در حل این مسائل را جامعه 
نخبگانی دارند. وی در ادامه تصریح کرد: ما می خواهیم حول زیرسیستم های کلان 
پروژه ها نخبگانی که صاحب توانمندی هستند را دعوت به حل مساله کنیم و ذیل 
آن کلان پروژه، ریز مسائلی را ایجاد خواهیم کرد و در قالب یک کار کلان، نخبگان 

را مشارکت خواهیم داد تا ان شاءالله خروجی درخشانی برای کشور داشته باشند.

هوش مصنوعی را نمی توان به حوزه خاصی محدود كرد
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره به اینکه هوش مصنوعی را نمی توان به 
حوزه خاصی محدود کرد، گفت: هوش مصنوعی موضوعی است که یک هسته 
متمرکز داشته و برای عملیاتی شدن آن نیاز است که در بخش های مختلف خود 
را نشان دهد. با یکپارچه شدن فزاینده هوش مصنوعی با فناوری های اطلاعات و 
ارتباطات )ICT( که سهم مهمی در تجارت، جوامع و زندگی ما دارد، رگولاتورها 
با وظیفه پیچیده به حداقل رســاندن تهدیدات و حداکثر کردن منافع مواجه 
هســتند. هوش مصنوعی به طور فوق العاده ای کاربردی است و در حال تعبیه 

شدن در هر کجاست.
در همین رابطه رویداد ملی هوش مصنوعی در سلامت با محورهای تشخیص 
تداخلات دارویی، دستیار هوشمند خود مراقبتی و کاهش مرگ و میر ناشی از 
بیماری های قلبی و عروقی با استفاده از هوش مصنوعی با حضور رئیس مرکز ملی 
فضای مجازی و وزیر بهداشت و  سایر فعالان این حوزه در سالن اجلاس سران 

در حال برگزاری است.  
سید محمد امین آقامیری - دبیر شورای عالی فضای مجازی و رئیس مرکز ملی 
فضای مجازی - در رویداد ملی هوش مصنوعی و سلامت اظهار کرد: مسئله هوش 
مصنوعی بسیار مهم است از این منظر که تغییراتی را در دهه های آینده خواهیم 
دید. وی افزود: شاید یکی از مصادیق که در بین فعالان فناوری صحبت می شود 
هوش مصنوعی باشد. هوش مصنوعی موضوعی است که یک هسته متمرکز دارد 
که برای عملیاتی شدن آن نیاز است در بخش های مختلف خود را نشان دهد 
بنابراین نمی توان آن را به حوزه خاصی محدود کرد. آقامیری تاکید کرد: با بررسی 
سایر کشورها در این زمینه می توان گفت سه رویکرد وجود دارد. بعضی کشورها 
تمرکز بر روی هسته های شناسایی دارند که این سیاست مورد توجه کشورها بوده 
است. برخی کشورها بر روی پژوهش کاربردی متمرکز هستند و برخی دیگر بر 

روی توسعه کاربرد فعالیت می کنند.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی تصریح کرد: سیاست های گفته شده کشورها از 
موضوعات مهمی است که باید وحدت رویه داشته باشد و درحال حاضر این مسئله 
در کشور در حال پیگیری است. نکته قابل توجه این است موضوعی که در این 
همایش بررسی می شود اتفاق نادری است و کاری که می خواهیم انجام دهیم 
تاثیرات بسیاری مانند تشخیص تداخلات دارویی، کاهش هزینه درمان، تامین 

منابع دولت و سایر موارد خواهد داشت.
وی بیان کرد: نتیجه این زحمات به نفع مردم است و امروز روز بسیار شورانگیزی 
است و با تجربیات موفق در این زمینه می توان زنجیره را کامل کرد و با تکمیل آن 
طی ماه های آینده شاهد تاثیر این رویداد در در زندگی مردم باشیم. آقامیری در 
پایان گفت: امیدواریم هوش مصنوعی را به سایر حوزه های دیگر هم توسعه دهیم 

و شاهد ارتقای سطح زندگی مردم باشیم.

ساخت سريع ترين اينترنت جهان با سرعت 1.2 
ترابيت بر ثانيه

چین مدعی شد شــبکه اینترنت ۳۰۰۰ کیلومتری ســاخت شرکت هواوی 
تکنولوژی و چاینا موبایل که پکن را به جنوب چین وصل می کند، سریع ترین 
اینترنت جهان با سرعت ۱.۲ ترابیت بر ثانیه است. دانشگاه تسینگهوا در بیانیه ای 
اعلام کرد این دو شرکت با همکاری دانشــگاه تسینگهوا و شرکت تحقیقاتی 
Cernet.com، اولین شبکه اینترنتی جهان را ساختند که پهنای باند پایدار 
و قابل اطمینان با ســرعت ۱.۲ ترابیت در ثانیه دارد و چندین برابر سریع تر از 
سرعت های معمولی اینترنت در سراسر جهان است. آزمایش ها از ۳۱ ژوئیه آغاز 
شد و از آن زمان، آزمایش های مختلفی را برای تائید این دستاورد فناوری، انجام 
شده است. دانشگاه تسینگهوا این پروژه را به  عنوان اولین فناوری  کاملا بومی 
ساخت داخل توصیف کرده و در بیانیه اش، به نقش برجسته هواوی اشاره کرده 
است. این شرکت فناوری چینی در ماه اوت، با عرضه یک تلفن هوشمند فایو جی 
که مجهز به یک پردازنده پیشرفته ساخت چین بود، همه را غافلگیر کرد و مورد 
تحسین رسانه های دولتی و شــبکه های اجتماعی این کشور قرار گرفت. این 
دستاورد همچنین این بحث ها را در واشنگتن برانگیخت که آیا دولت بایدن در 

تلاش برای مهار پیشرفت های فناوری چین، اقدام کافی کرده است.
خبرگزاری شینهوا در گزارشی اعلام کرد این شبکه بر اساس فناوری متعلق به 
چین، اداره می شود. بر اساس گزارش بلومبرگ، نوکیا که رقیب جهانی هواوی 
است، در فوریه اعلام کرد در یک شبکه فیبر نوری در اروپا، به سرعت ۱.۲ ترابایت 

در ثانیه در فاصله  حدود ۱۱۸ کیلومتری، دست پیدا کرده است.

اينترنت 5G چطور به سريلانكا و مالديو رسيد؟
شتاب توسعه و راه اندازی سایت های ۵G در هند به اندازه کشورهای توسعه یافته 
برآورد می شود؛ طی ماه های سپتامبر و اکتبر ۴۷ هزار ایستگاه فرستنده گیرنده 

پایه ۵G در ایالت های این کشور نصب و راه اندازی شده است.
لاکشادویپ شامل گروهی از جزایر در دریای عرب در سواحل جنوب غربی هند 
است که به سواحل ماسه ای سفید بکر و صخره های مرجانی مشهور است، آخرین 
منطقه ای بود که با استقرار ۲ سایت ۵G در ماه اکتبر به فناوری نسل پنجم تجهیز 
 ۴G شد. طبق آخرین به روزرسانی توسط وزارت ارتباطات هند، پوشش شبکه
توسط چهار اپراتور تلفنی در این کشور هم اکنون به ۹۹ درصد رسیده است اما با 
توجه به اینکه تنها دو اپراتور ایرتل و Jio مجوز راه اندازی سایت های نسل پنجم را 
دارند، طبیعتا سرعت پیشرفت مطابق جدول زمانبندی کمی کندتر خواهد بود.

 ۴G ۵ نامحدود« با همان تعرفهG« جالب است که هر دو اپراتور در حال حاضر
عرضه می کنند و عملا درآمدزایی از شبکه این نسل صفر بوده است. گفتنی است 
دریای لاکشادویپ واقع در اقیانوس هند اســت که بخش هایی نظیر مالدیو و 

سریلانکا را در بر می گیرد.

اخبار

معاون علمی رئیس جمهور 
از خیزش بزرگ ســرمایه 
گذاری در شــرکت های 
دانش بنیان خبر داد. روح 
الله دهقانی فیروزآبادی در 
آئین افتتاح بیست و سومین نمایشگاه بین المللی 
و نخستین جشنواره فن بازار کشــور که در محل 
برگزاری نمایشگاه های بین المللی در حال برگزاری 
است، گفت: به برکت رهنمودهای ارزشمند رهبر 
معظم انقلاب در دو دهه گذشته یک جریان تولید 
علم در کشور ایجاد شــد که نتیجه آن فعال شدن 
دانشگاه ها و پژوهشــگاه ها و رونق گرفتن فعالیت 

شرکت های دانش بنیان بود.
وی افزود: در جریــان این خیزش بــزرگ میزان 
سرمایه گذاری ها در حوزه دانش بنیان ها افزایش 
یافت و یک ظرفیت بزرگ ملــی و مبتنی بر دانش 
برای رفع مشــکلات کلیدی کشــور ایجاد شــد. 
فیروزآبادی ادامه داد: در این ســال ها و در نتیجه 
همین روند رو به رشد بسیاری از کشورهای همسایه 
و منطقه تلاش کردند تا با تقویت تعاملات خود با 

ایران از این ظرفیت ها استفاده کنند.

وی با بیان اینکه کشورهایی که تا حدودی با ایران 
نیز زاویه داشتند نیز در این سال ها تلاش کردند به 
سمت دوستی مصلحت آمیز روی بیاورند و با ایران 
ارتباط بگیرنــد، اضافه کرد: امــروزه در واقع زبان 
اقتدار، زبان فناوری و اقتصاد دانش بنیان است که 
به لطف خداوند ایران در این حوزه پیشــرفت های 

چشمگیری داشته است.
فیروزآبادی با اشــاره به دیدار اخیــر رهبر معظم 
انقلاب با نخبگان تصریح کرد: حضرت آقا در دیدار 
اخیر خود با نخبــگان از یک کلید واژه اســتفاده 
کردند و فرمودنــد که نیاز به یــک خیزش علمی 
 داریم و برای تحقق این خیزش به ســرمایه گذاری 

جدی داریم.
وی افزود: باور بنده این اســت که راهبرد تضمینی 
برای موفقیت این هدف گذاری ایجاد پیوند عمیق 
میان صنعت و دانشگاه و شرکت های دانش بنیان 
است. معاون علمی رئیس جمهور اظهار داشت: با 
این اتفاق می توان علاوه بر شناسایی دقیق نیازهای 
صنعت ســازوکاری را طراحی کرد تــا نخبگان و 
شرکت های دانش بنیان به صورت دقیق در مسیری 

که نیاز است فعالیت کنند.
وی در ادامه به جایگاه ویژه صنعــت آب و برق در 
تســریع فرایند خیزش علمی کشــور اشاره کرد 
و گفــت: در این بین صنعت آب و بــرق با توجه به 

جایگاه ویژه ای که در رشد و توسعه ملی دارد، یکی 
از مخاطبان جدی این راهبرد اســت که می توان با 
ایجاد این پیوند شاهد خیزش علمی جدی در این 
دو صنعت باشیم. فیروزآبادی افزود: در واقع صنعت 
آب و برق کشــور صنایع ارزش آفرین هستند که 
در سایه ارتباط خوب با شــرکت های دانش بنیان 
توانسته است نقش مؤثری در مسیر پیشرفت کشور 

داشته باشد.
وی ادامه داد: صنعت برق و جشنواره فن بازار یکی 

موفق ترین نمایشگاه های کشــور است که تلاش 
کرده تا در قالب جشــنواره ویژه فن بازار نیازهای 
واقعی صنعت برق را شناسایی کند و برای آن راهکار 
ارائه کند. معــاون علمی رئیس جمهــور در پایان 
تاکید کرد: در این بین جشــنواره فن بازار صنعت 
برق کشور هم اینک در حال برگزاری است، در آن 
ایده های فناورانه این صنعت بــه نمایش درآمده 
 و می توانــد نقش مؤثری در تســریع ایــن فزایند 

داشته باشد.

معاون علمی رئيس جمهور اعلام كرد:

خیزش سرمایه گذاری در دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: به زودی 
در وزارت جهاد کشاورزی شاهد اتفاقی خوب در 
حوزه هوشمندسازی ارائه خدمات هستیم تا مردم 
بیش از گذشته طعم شیرین استفاده از فناوری را 

متوجه شوند.
به گزارش وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات، 
پنجمین جلسه کمیته نظارتی اجرای بند ج تبصره 
۷ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ که به هوشمندسازی 
خدمات دولت و راه اندازی پنجــره ملی خدمات 
دولت هوشمند اختصاص دارد با حضور عیسی زارع 
پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ محمدعلی 
نیکبخت، وزیر جهاد کشــاورزی؛ میثم لطیفی، 
معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان اداری و 
استخدامی و معاونان رئیس سازمان برنامه وبودجه 

برگزار شد.
در این جلســه وضعیت انجــام الزامــات قانون 
برنامه ششم توســعه، قانون بودجه سال ۱۴۰۲ و 
مصوبات شورای اجرایی فناوری اطلاعات در حوزه 
ارائه خدمات هوشــمند وزارت جهاد کشاورزی، 
سازمان ها و شرکت های تابعه بر بستر پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند مورد بررسی قرار گرفت. 
در ابتدای این جلسه گزارش نظارتی حوزه کلان 
هوشمندســازی دســتگاه های دولتی ارائه شد 
که بر اســاس آن میزان کاربــران ثبت نام کرده و 
دریافت کننده خدمات از پنجره ملی خدمات دولت 

هوشمند، ۲۸ میلیون نفر اعلام شد.

در ادامه نیز وضعیت ارائــه خدمات برخط وزارت 
جهاد کشــاورزی از طریق پنجره واحد خدمات 
دولت هوشــمند در حضور معاونــان وزیر جهاد 
کشــاورزی و رؤسای ســازمان های دامپزشکی؛ 
شــیلات ایران؛ منابــع طبیعی و آبخیــزداری؛ 
امور اراضی کشــور؛ تحقیقات، آمــوزش و ترویج 
کشاورزی؛ امور عشایر؛ حفظ نباتات کشور و تعاون 
روستایی و نیز دلایل عدم ارائه خدمات هوشمند 
برخی سازمان ها و شرکت های تابعه مورد بررسی 

قرار گرفت.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات برگزاری این 
جلســه را با حضور وزیر جهاد کشاورزی، معاونان 
و رؤســای ســازمان ها و شــرکت های تابعه این 
وزارتخانه را نشان از درک اهمیت هوشمندسازی 
ارائه خدمات بر بستر پنجره واحد خدمات دولت 
هوشمند در این مجموعه دانست و ضمن تشکر از 
وزیر جهاد کشاورزی و معاونانش، خاطرنشان کرد: 
امیدوارم باروحیه جهادی که در این مجموعه سراغ 
داریم، به زودی در وزارت جهاد کشــاورزی شاهد 
اتفاقی خوب در حوزه هوشمندسازی ارائه خدمات 
باشیم که مردم بتوانند طعم شــیرین استفاده از 

فناوری را در این حوزه بیش از گذشته بچشند.
وی ادامه داد: بر اســاس تکالیف قانونی، امســال 
بایــد ۲۰ درصد خدمــات دســتگاه های دولتی 
کاملًا بصورت هوشمند ارائه شــود یعنی مردم و 
ارباب رجوع نه مراجعه حضوری به دســتگاه های 

ارائه کننده خدمت داشته باشند، نه هیچ مدرکی 
از آن ها مطالبه شود و نه کارمندی در ارائه خدمت 
نقش داشته باشد و خدمت موردنظر کاملًا برخط 

ارائه شود.
زارع پــور تصریح کــرد: برخی از ســازمان ها و 
شرکت های تابعه وزارت جهاد کشاورزی در حوزه 
هوشمندســازی خدمات خود تأخیــر دارند که 
برگزاری هفتگی این جلسات نیز به همین منظور 
است تا با شناســایی موانع پیش رو، امکان تحقق 
تکالیف قانونــی که مورد تاکید ریاســت محترم 
جمهوری هم هســت در کوتاه ترین زمان ممکن 
ایجاد شود تا دســتکم تا پایان ســال ۲۰ درصد 
خدمات وزارت کشاورزی، سازمان ها و شرکت های 

تابعه به صورت هوشمند ارائه شود.
در ادامه این جلســه محمدعلــی نیکبخت، وزیر 
جهاد کشــاورزی با تأکید بر اینکــه پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند یک خدمت فوق العاده 
در مسیر تســهیل زندگی مردم است، گفت: همه 
دســتگاه های دولتی باید در اسرع وقت شرایطی 
را ایجاد کنند تا مردم بتوانند از این بســتری که 

فراهم شده استفاده کنند.
وی افزود: پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند، 
کار بزرگی اســت که وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و ســازمان اداری و اســتخدامی آن را 
راه اندازی کرده اند که اگر این کار را به طور کامل 
به سرانجام برسد، شــاهد افزایش رضایت مندی 

در میان مردم خواهیم بود. وزیر جهاد کشاورزی 
در خاتمه تأکید کرد: ایــن اراده در وزارت جهاد 
کشــاورزی وجود دارد که تمامی خدمات خود را 
از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند و 
به صورت الکترونیکی و هوشــمند به مردم ارائه 
 دهد و در این مسیر هیچ مشــکل غیر قابل حلی 

وجود ندارد.
میثم لطیفــی، معاون رئیس جمهــوری و رئیس 
ســازمان اداری و اســتخدامی نیز در این جلسه 
گفت: این جلسات مستمرا برای بررسی وضعیت 
هوشمندسازی و ارائه خدمات دستگاه های دولتی 
بر بستر پنجره ملی خدمات دولت هوشمند برگزار 
می شــود و امروز نیز در این جلســه تلاش داریم 
روند هوشمندسازی ارائه خدمات در وزارت جهاد 

کشاورزی را سرعت ببخشیم.
وی در ادامه بابیان اینکه راه حل مســائل کشــور 
استفاده از داده و اطلاعات است، گفت: با حکمرانی 
داده هاست که می توان تصمیمات درست گرفت 
و مســائل کشــور را حل کرد و این انتظار وجود 
دارد که مجموعــه وزارت جهاد کشــاورزی نیز 
به ســمت حکمرانی داده حرکت کنــد. معاون 
رئیس جمهوری تصریح کرد: همچنین در مجموعه 
وزارت کشاورزی، سازمان ها و شرکت های تابعه، 
سامانه های متعددی وجود دارد که برای تسهیل 
دسترسی مردم نیازمند راهبری ویژه برای ادغام و 

کاهش سامانه ها هستیم.

وزیر ارتباطات به دنبال تشــکیل جلسه بیست و 
ششم شــورای اجرایی فناوری اطلاعات و تایید 
مصوبات این جلسه توسط رییس جمهور، ضرب 
الاجــل های جدیــد و مصــوب این شــورا را به 

دستگاه ها ابلاغ کرد.
به گزارش مهر، با استناد به ماده ۴ قانون وظایف و 
اختیارات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ماده 
۵ اساسنامه شورای اجرایی فناوری اطلاعات و بند 
۶ ماده )۳( آئین نامه داخلی شورا، مصوبه شماره 
سه جلسه بیست و ششم شورای اجرایی فناوری 
اطلاعات با موضوع با استناد به ماده ۴ قانون وظایف 
و اختیارات این وزارت، ماده ۵ اساســنامه شورای 
اجرایی فنــاوری اطلاعات و پروژه های پیشــران 
دولت هوشــمند را که طی نامه شماره ۱۴۳۲۲۲ 
مورخ ۱۳ آبان به تأیید رئیس جمهور رسیده است، 
شــامل پنج ماده و پنج تبصره جهت اجرا از سوی 
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات به کلیه دستگاه های 

اجرایی و نهادهای عمومی ابلاغ شد. بر این اساس، 
در ماده ۲ مصوبه شــماره یک شــورای اجرایی 
فناوری اطلاعات به منظور مشارکت شهروندان در 
فرایند بهینه سازی و هوشمند سازی خدمات و در 
اجرای ماده ۱۰ آئین نامه اجرایی بند ج تبصره ۷ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کلیه دستگاه های اجرایی 
مکلف اند تا پایان ســال جاری ســنجش رضایت 
شهروندان و ارزیابی کیفیت خدمات الکترونیکی 
و هوشمند ارائه شده در پنجره ملی خدمات دولت 
هوشــمند را اخذ و بازخورد نظرات و حسب مورد 
اعمال نظرات را جهت اطلاع به درخواست کننده 

به صورت برخط به پنجره ملی ارسال نمایند.
در ماده ۹ مصوبه شــماره ۱ نیز، سازمان فناوری 
اطلاعات ایران مکلف است با همکاری دستگاه های 
ذی ربط نسبت به ارائه ۲۰ خدمت پایه در پنجره 

ملی اقدام کند.
همچنین در تبصره یک ماده یک مصوبه شماره ۲ 

شورای اجرایی فناوری اطلاعات تمامی دستگاه های 
اجرایی موظف اند حداکثر تا پایان آذر ۱۴۰۲ منحصراً 
ثبت نام کاربران در پنجره واحد خدمات هوشمند 
دستگاه خود را از طریق پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند اجرایی نمایند و پس از آن مطابق با فرایند 
دریافت خدمت، تبادل اطلاعات تکمیلی در پنجره 

واحد خدمات هوشمند دستگاه پیگیری می شود.
بر اساس این گزارش، در ماده پنجم مصوبه شماره 
۲ به عنوان مصوبه تکمیلی الزامات فنی و معماری 
پنجره واحد دســتگاه ها و پنجــره ملی خدمات 
دولت هوشمند، دستگاه های اجرایی مکلف اند با 
رعایت قانون مدیریت داده هــا و اطلاعات ملی تا 
آذرماه ۱۴۰۲ کلیه استعلامات برخط و آتی مرکز 
ملی تبادل اطلاعات را جایگزیــن اخذ مدارک و 
مســتندات کاغذی نمایند به این صورت که هر 
گونه ارائه و دریافت سرویس الکترونیکی خارج از 
مرکز ملی تبادل اطلاعات ممنوع است، همچنین 

هر گونه استعلام کاغذی یا پذیرش و پاسخگویی 
اســتعلام کاغــذی و مراجعــه حضــوری برای 
ســرویس های برخط ممنوع است و دستگاه های 
متولی پایگاه های اطلاعات پایه مکلف اند نسبت به 
تکمیل پایگاه اطلاعات خود حداکثر تا پایان سال 

جاری اقدام نمایند.
در مصوبه شــماره ۳، مــاده ۴ وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات )ســازمان فنــاوری اطلاعات 
ایران( موظف اســت ضمن به بروز رسانی سامانه 
کنترل پروژه های پیشــران بر اساس این مصوبه، 
دسترســی لازم بــرای درج گــزارش وضعیت 
پیشرفت پروژه ها توســط مدیران پروژه را فراهم 
نماید. بررسی و صحت ســنجی پیشرفت ماهانه 
پروژه ها با مســئولیت کمیته نظارتی هوشــمند 
سازی )ســازمان برنامه و بودجه، سازمان اداری و 
استخدامی و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات( 

انجام می گیرد.

معاون علمی رئیس جمهور در هفتاد و  هشــتمین 
نشست کمیسیون دائمی بنیاد ملی نخبگان گفت: 
علیرغم تاکیدات مکرر مبنی بر این که بنیاد نخبگان 
عضو  ندارد و فرد نخبه عضو این بنیاد نیست، باز هم در 
بسیاری از رزومه ها می بینیم افراد خود را عضو بنیاد 

ملی نخبگان تلقی می کنند.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
روح الله دهقانی، رئیس بنیاد ملی نخبگان در هفتاد 
و  هشتمین کمیســیون دائمی هیئت امنای بنیاد با 
اشــاره به تحول رویکردی و اجرایی بنیاد با توجه به 

تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر نقش 
آفرینی هرچه بیشتر نخبگان در متن جامعه و رشد 
این جامعه با شکل گیری هسته های استادمحور، افزود: 
دیدار نخبگان با رهبر معظم انقلاب در شــهریورماه 
امسال، دیدار ارزنده ای بود. ایشــان همواره دغدغه 
مند و دلسوزانه، حوزه نخبگان را پیگیری می کنند 
و بر این باورند که راهبری و حرکت کشــور باید به 
سمت و سویی پیش برود که نقش آفرینی نخبگانی 
پررنگ باشد. از این رو، در این دیدار از آخرین وضعیت 
نخبگان، فعالیت های بنیاد ملی نخبگان و اقدامات 
انجام شده و پیش رو، پرسش هایی را طرح کردند و 

در این راستا، گزارشی خدمت ایشان ارائه کردیم. وی 
ادامه داد: متناسب با آمارهای جهانی، اگر یک درصد 
از جامعه مان را نخبه در نظر بگیریم، دست کم یک 
میلیون نفر در دایره به جامعه نخبگانی قرار می گیرند. 
از این رو، حتی اگر یک دهــم درصد جامعه را نخبه 
بدانیم، درباره یــک جمعیت ۱۰ هزار نفری صحبت 
می کنیم که خود جامعه بزرگی است و حمایت از این 
جامعه گسترده با تخصیص پول و حمایت های فرد 
به فرد امکان پذیر نیست؛ مثلا اگر فردی را بخواهیم 
پشتیبانی کنیم که حداقل حمایت از وی داشتن یک 
شغل با کف حقوق باشد، سالیانه ۲۰۰ میلیون تومان 

هزینه دارد که با فرض جمعیت ۱۰ هزار نفری نخبگان 
نیازمند حداقل ۲۰ همت بودجه هستیم که عملا این 

عدد قابل تحقق نیست.
رئیس بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: این نوع نگاه و 
رویکرد که بنیاد نهادی است که منابعی دارد و صرفا 
آمده تا عده ای از جامعه را با برچسب نخبه جدا کرده 
و این منابع را به آنها تخصیص دهد رویکرد صحیحی 
نیست. بر همین اساس، حرکت بنیاد نخبگان به سوی 
رسالت اصلی آن یعنی عمل کردن به عنوان نهادی 
رابط میان جامعه و دولت و با ســاختاری مردمی در 

دستور کار قرار گرفت.

ارائه خدمات هوشمندسازی در وزارت جهاد كشاورزی

امسال ۲۰ درصد خدمات دستگاه های دولتی باید هوشمند شود

از سوی وزير ارتباطات؛

ضرب الاجل های جدید »دولت الکترونیک« به دستگاه ها ابلاغ شد

دهقانی: بنیاد ملی نخبگان، عضو ندارد


